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(A MES TE DZĪVOJAM 

Dr.hahil.oec. JURIS KRŪMIŅŠ, 
LU mācību prorektors 
I atvijas Universitātes ( L U ) lielāku bagā 

liba I I lāv akadēmiskas li ;ttlicijas. kas pašlaik 
mērāmas jau i r i s gadsimta ceturkšņos. Uūķ 
versitSlcs intelektuālais potenciāls imācīb 
sļički un pētnieki) un studenti, ar pēdējiem 
saprotot gan e s o š o s , gan bijušos studentus. 
Mina lualei absolventi un stiulcnti. kuri stu 
tlijas l I dažādu apstākļu dēļ bijuši spiesti 
pārtraukt, vēstures likteņgaitās i/klīduši pa 
v isu plaši» pasauli, kur apliecinājuši savu varē
šanu d a ž ā d ā s dzīves sfērās. L I ' absolventi 
liijuši tin ir Latvijas Saeimas deputāti. Minis 
iru kabineta locekli, izcili zinātnieki» kultūras 
darbinieki un sava aroda pratēji. Ari šobrid 
gandri/ v i s s L U akadēmiskais personāls 
veidojas no tās dažādu paaudžu absolventiem. 

Latvijas Universitātes galvenais mērķis at 
bilstoši |WLg . 1S. septembra Satversmei ir 
dot studentiem akadēmisko izgl ī t ību un 

profesionālo sagatavotību, attīstīt zinātni un 
izkopi kultūru, lai saglabātu 1 atvijas Republi
kai nepieciešamo intelektuālo potenciālu un 
veicinātu tā attīstību"" ( L I 1 Satversmes 2.1. 
pants, Līdzīgu mērķa formulējumu varam 
' i s - : •. '• " > v •• • s - i - , , s pirm» h 

nāja arī daudzie tā laika lietotie termini, daž; 
no kuriem ir vēl saglabājušies līdz mūsu 
dienam mācību darbs (studijas), uiācībii 
plāni (studiju progiainiņas), mācību daļa 
mācību prorektors u.nnl. Šobrīd, par centrālo 
L I ! akadēmiskās darbības posmu kļūsi siu 
denls. Students izvēlas Studiju programmu* 
as), kopā ar Universitātes akadēmisko pel 
sonālu apspriež un apstiprina to saturu, prog 
laininu ietvaros izvēlas vienu vai vairāk., 
specializācijas, students izvēlas ari. vai uzsva 
III likt uz akadēmiskajām vai profesionālajām 
studijām, katlus obligātos vai blīvas izveic 
lekciju kursus izvēlēties, pie kāda mācībspēka 
pieteikties. Savukārt, mācībspēka misija 
arvien vairāk pārtop no tā. lai kaut ko iema 
citu, uz to. lai palīdzētu studentiem pat 
stāvīgajās studijās, lai organizētu diskusijas 
seminārus, apspriestu referātus, vadītu zināl 
niskās pētniecības projektus u.lml. Tikai atse
višķās jomās pagaidām vēl pārsvarā ir apniā 
čība, piemēram, svešvalodu apmācība, daloi 
apmācība un tad ari tikai tāpēc, ka tā nav pil 
nībā paveikta zemākajos izglītības posmos 

Diemžēl L I ! studenti vēl pilnībā nav ap/i 
nājuši savas iespējas, kaut gan L I ' Senai -
jau 1993.g. 28.jūnijā apstiprināja studiju 
ņroces • !V«. , l : :nvnlēH»sn .'. • . - « ' • • . - - i ! 

f inālu. L I ' ir katedras, kurās nav neviena 
lektora UTI asistenta. Apstākļos, kail nav v a i 
.i ļoti maz maģistrantu, kuri turklāt vēl 
nepietiekami piedalās studiju procesā, sama 

ilās .Uideniu konsultēšanas apjoms studiju 
patstāvīgā darba posmā (praktiskajos un 
laboratorijas darbos, referātu gatavošanā 
u.lml.£ Bez tam sadārdzinās studijas, kas 
• c i obe/o la L I ! f inansējuma apstākļos 

epainaloli palielina budžeta izdevumus. 
Apstākļos, kad docenta mēneša atalgojums 

• i t>5-X(i. bet profesora atalgojums xtM)S lati. 
kas aptuveni atbilst vidējai mēneša algai bu 
džeta iestādēs un ir ievērojami zemāks nekā 
• : , l s i v ierēdņiem un privātajās struktūrās 
strādājošiem, sevišķi tādās sfērās kā Juris 
prudence. bankas lin uzņēmējdarbība, dalor 
zinību un svešvalodu prasme, mācībspēki 
arvien biežāk meklē iespēju piepelnīties vienā 

:n vairākās vielās ārpus Universitātes. 
\ktiva zinātniski pētnieciskā darbība un 

profesionāla konsultēšana dažādos projektos 
I I I vielās ārpus LU, ja vien tā sakrīt ar akadē

misko pamatdarbu, ir apsveicama parādība, 
k a s apliecina mūsu mācībspēku kompetenci, 
Tomēr jārēķinās ar to. ka objektīvi samazinās 
l a i k s mācību urā malu un mācību līdzekļu 

AKADĒMISKA ATMODA LATVIJAS UNIVERSITĀTĒ 
pani.. .cicin.i i z inātnisko pētīšanu un 
zinālix> izplatīšanu lauta un gatavo) Latvijas 
v ajadzibām darbiniekus ar augstāko izglītību". 

Kaut gan mērķi sakrīt, tomēr laika gaiļa ir 
mainījusies Universitātes struktūra (uz da 
/adu i a s iakiillāšu un filiāļu bāzes ir izveido 
tas patstāvīgas augstskolas Latvijas Lauk
saimniecības universitāte Latvijas Medicīnas 
akadēmija, R īgas Tehniska universitāte. 
Rēzeknes augstskola;, bet galvenais, izmai
nījušās metodes ši mērķa sasniegšanai. Lielu 
ietekmi uz Universitātes darbību ir alstājusi 
pusgadsimtu ilgā Latvi jas okupāci ja. Sī 
ietekme izpaužas gan materiālā zinā - biblio
tēkās nepieliek mūsdienu līmenim atbilstošu 
mācību grāmatu sevišķi humanitārajās un 
sociālajās zinātnēs gan atpalicībā nodrošinā
jumā . ¡1 datoriem, datortīkliem, pavairojamo 
un citu tehniku. Tomēr visgrūtāk ir mainīt 
mācībspēku un studentu motivāciju, attieksmi 
pret studijām ka lādam. \ ienlaicīgi apzinot 
sevi kā lielas akadēmiskas saimes (Latvijas 
Universitātes) livcekli. kas pali lemj par savu 
darbību it ii atbild par tās rezultātiem. Lielā 
ecntr.ilizacl.jas pakāpe l 'SRS l a i k i LU 
akadēmisko personālu un studentus padarīja 
par v ienkāršicin izpildītājiem, j o lēmumus par 
mācību plāniem, lo saturu, lekciju kursu 
programmām u.c. pieņēma Maskavā. Atlika 
i zvē l ē t i es kādu no Maskavas Augstākās 
izglītības ministrijā "betonētājiem celiņiem" 
un virzīties pa tiem cauri studijām. Vārda 
•'studijas" vietā lajā laikā pareizāk gan būtu 
lietni "mācības" jeb"mācīšanās". Par to lieci 

bakalaura un maģistra akadēmisko stuuiji 
nolikumus un imatrikulācijas noteikumus, 
studentu tiesību un pienākumu nolikumu, 
nolikumus par kredītpunklu uzskaites s i ^ 
tēmas pamatprincipiem un pārbaudījumiem 
Lielas cerības Universitātes vadība s a i s t a ai 
pagājšpavasar savu darbību alsāktišo l.l 
Studentu padomi, kuras sastāvā ievēlēti I k 
liski studenti. Lai viņu entuziasms pārtop 
masveida studentu aktivitātēs! 

Nav viegl i pārorientēties arī mācībspē 
kiem. Vēl liela ir iepriekšējā stadiju procesa 
organizācijas inerce, trūkst mūsdienu prasi 
bām atbilstošu mācību grāmatu un mācību 
līdzekļu, zinātniskās literatūras un pērto 
disko izdevumu, sevišķi angļu un vācu va 
lodā. Diemžēl visiem nav pietiekamas sveš 
valodu zināšanas un iemaņas darbam n 
datoriem un mūsdienu informācijas izmanto 
šanas tehnoloģiju. LU siruklūrvicnībānt ja 
rod iespēja sava akadēmiskā personāla par 
kvalifikācijai vai ari jāmeklē tam maiņa, ku 
ra jau notiek. 

Vairāku pēdējo gadu desmitu laik . i i 
izveidojusies neatbilstība starp studenti! i . " 
mācībspēku skaitu. Aizvadīta akadēmiska 
gada sākumā studentu un pasniedzēju skaii.i 
proporcija, kas izteikla pilna laika ekviva 
lentos, bija 9:1. 

Daudzās L U fakultātēs, nodalās un ka 
ledrās mācībspēku sastāvs likumsakarīgi ii 
novecojis. Radusies disproporciju starp 
cāko (profesoriem, docentiem) un jaunāko 
( lektoriem, asistentiem) akadēmisko per 

vktuais kļuvi ļaulajuuts par kvalitatīvā 
darba un tam atbilstoša samaksas līmeņa 
prioritātēm. Kam jābūt vispirms'.' Manuprāt. 
. ispirms jābūt kvalitātei un kā rezultātam lai 
atbilstošai darba samaksai. Tikai darba sa 
maksas palielināšana bez citiem pasākumiem 
nenovedīs pie automātiska studiju procesa 
kvalitātes pieauguma. Tome i jāatzīst, ka 
izglītības darbinieku un tai skaitā augstskolu 
mācībspēku atalgojuma jautājums valstī 
-āspringtās valsts budžeta situācijas apstāk 
|ns nav atrisināts. Mēs būtībā zāģējam zaru. 
и/ kura paši sēžam. Ar zemām algām arkai 
līgi grūti n piesaistīt augstskolām jaunāko 
akadēmisko personālu, iesaistīt lo zinātniski 
pētnieciskajā darbā ar formālu mērķi k|ūt par 
/inatņu doktoriem un profesoriem. .Sai vieta 
ir vērts atcerēties LU 1923. gada Satversmes 
1,01. pantu, kurā teikts, ka •"Llniversitātes 
šialā ieskaitītie mācības spēki, ierēdņi un kal 
polāji bauda visas valsts darbinieku tiesības" 

šobrid Universitātes absolvents jau pir
majos darba mēnešos var saņemt lielāku 
atalgojumu nekā docenti un profesori, pie 
>.i,".'-.'1;.' %ii}s vai iiņa i egmaši savas zinātu 
nas. l'urklāl zemās pensijas, kas docenta un 
profesora mēneša ienākumus samazina 2-3 
reizes, ir kļuvušas par nopietnu sociālu 
problēmu mācībspēkiem, kas lielāko radoša 
mūža dalu atdevuši savai Alma niatcr. 

Materiāla rakstura problēmas apstākļos 
kad valstī nav atjaunota studiju kreditēšanas 
isiēina. jārisina ir arī pilna laika studentiem, 

каш mēneša stipendija līdzinās vidēji 9,5 

http://Dr.hahil.oec
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laiieni jeb in.il.uul/ pārsniedz 17 A.SV dolā 
rus, ka-» b ū t ī b a ir tikai kabalnailda, par kuru 
nevar pa l nopirki labu mācību grāmatu. 

I I ' < W O . / l W l . g . a i / s a k t a s akadēmiskās 

reformas galvenie virzieni visumā ir sevi at 
taisnojusi: i i / s ā k l a s s t u d i j a s no jauna izstrā
d ā t ā s bakalaura maģistra u n profesionālo 
s t i i i l i p i p r og i ammās : nostiprinājusics 
fakultāšu k ā attiecīgo studiju programmu 
reali/elaju akadēmiskā u n finansiālā pat 
slāvība palielinājusies LU starptautiskā 
sadarbība u n studentu apmācība par maksu. 

Tomei nepielīekani.i L I 1 finansējuma 
apstākļos u saasinājušās vairākas problēmas, 
k a s neatliekami prasa paātrināt akadēmisko 
reformu gailu: I I akadēmiskā stniklūra un 
akadēmiska personāla sastāvs neatbilst u/.dc-
v itmiem. k a s i/riet no jaunām akadēmisko 
un pro fes ionālo studiju programmām: -
pastāv nepietiekama darba koordinācija starp 
L I 1 struktūrvienībām un studiju programmu 
direktoriem akadēmisko un profesionālo 
studiju programmu izstrādāšanas, pilnveido 
šanas un, galvenais, realizācijas gaitā: - gau
si noliek pāreja no kursu uz priekšmetu sis
tēmu, (oli lēni liek izskausti paralēli (vienāda 
vai līdzīga satura i lekciju kursi. 

Pašlaik LU vadība strādā pie vairākiem 
Universitātes reformu padziļināšanas pro
jektiem Viens no tiem ir projekts '"Studijas". 
Si projekta mērķis ir paātrināt akailēmisko 
reformu gailu I.U. turpinot attīstīt LU kā na
cionālas augstskolas akadēmiskās tradīcijas 
un starptautisko autoritāti un nostiprināt tās 
intelektuālo potenciālu 

Galvenie Studiju projekta sekmīgas realizā
cijas nosacījumi ir: LU bagātā vēsturiskā pie
redze, sevišķi pirmās L.U Satversmes un 
Latvijas brīvvalsts laika akadēmiskās tradīci
jas plašais I.U absolventu loks Latvijā un 

citur pasaulē, viņu bagātā akadēmiska un 
profesionālā pieredze un uzticība savai Alma 
niater. - augstākās izglītības prestiža tradīcijas 
Latvi ja un latviešu laulā un pieaugoša 
studentu motivācija iegūt kvalitatīvu akadē
misko un profesionālo augstāko izglītību: 
starptautisko kontaklu pieredze Universitātes 
fakultāšu, nodalu, kaledru. zinātniski 
pētniecisko lēmu izpildītāju un iiulividii.il 
līmenī ar partneriem vadošajās ārvalstu aug 
slākajās mācību un zinātniski pētnieciskajā-
iestādēs: - studējošo individuālo studiju III 
zinātniski pētnieciskā darba prioritātes nostip 
rināšana, attīstot bibliotēkas nodrošinājumu 
datortīklus, LU izdevējdarbību un integrējot 
akadēmisko un zinātniski pētniecisko darbību 

Latvijas Universitātei kā vecākai nacionā 
lai augstskolai Latvijas Republikā artās 12 
fakultātēm un lielo intelektuālo, akailēmisko 
un zinātniski pētniecisko potenciālu ir unikā 
la iespēja: saglabāt līderpozīciju citu Latvi
jas valsis un privāto augstskolu vidū un no 
stiprināt savu nacionālās augstskolas statusu 
veidojot Latvijas Universitātes augstskolu 
sistēmu: turpinot starpaugsiskolu sadarbību 
Latvijā un starptautiskā mērogā, panākt LU 
akadēmisko standartu atbilstību Eiropas un 
pasaules labākajiem paraugiem: - sniegt siu 
dējošiem Latvijas apstākļos V ' ISVISPUSl 
G Ā K O akadēmisko, profesionālo un lurp 
māko izglītību, mērķtiecīgi koordinējot un 
integrējot dabaszinātņu, humanitāro un M I 
ciālo zinātņu fakultāšu un citu akadēmisko 
un zinātniski pētniecisko struktūrvienību 
darbību, pastiprinot pētnieciska darba nozi 
mi studiju procesā. 

Univcrsilas Lalviensis savā 75. gadā visuma 
ar optimismu raugās nākotnē un studenti mācīb 
spēki un darbinieki paliek uzticīgi devīzei, kas 
ierakstīta LU emblēmā "Sciciuiae et Patriae . 

A J t a d e m i ķ i s , 

profesors JURIS ZAĶIS, 
LU rektors 

"LU JUBILEJU _ 
UZTVERU ARĪ KĀ 
SAVAS DZĪVES 

JUBILEJU" 
viailsimtu un gadu. mēnešu un dienu 

skaitīšana ir aritmētiska, un tīri aritmētiski 

lajā meklējam īpašos punktus apa|ās vai 

pusapaļās jubilejas. Latvijas Universitātei 

tieši šogad un tieši 2H.septembrī būs trisce 

turtdaļgad simta. Tas nav īpaši apa|š skait 

lis. bet tā ir apaļākā no jubi le jām, kuras 

svin ši paaudze — tie, kuri ar L U sāk tikai 

iepazīties un tie. kuri nākošo, vēl izcilā

ko pi lnas s imtgades jub i l e ju varbūt 

vairs nepiedzīvos. 

LU vēsture ir labi aprakstīta un doku 

inentēta tās desmitgadē un divdestnitgadē. 

par ko iepriekšējai paaudzei esam loti pa 

teicīgi Simtgades svinētāji, protams, mek 

lēs liecības par mums. par mūsu 75 «ada 

dienas atceri, tāpēc nedrīkstam šim notiku 

mani tik vienaldzīgi paiet garam, kā esam 
to daudzreiz darījuši iepriekš So mācību 

mums jāatceras j o sevišķi tāpēc, ka esam 

to loti nedaudzo pasaules vaislu starpa, 

kuru nacionālās valsts dzimšana fakiiski 

sakrīt ar pirmās nacionālās augstskolas. 

Universitātes dzimšanu. Tas noz īmē , ka 

Latvijā vairāk nekā daudzās citās valstīs 

l intversitātes vēsture ir valsts vēsture 

1919.gadā Latvija dibināja savu Univer

sitāti, bet šī Universitāte tālāk veidoja pašu 

Latviju Latvijas valsis trūkums un panā 

M i n u atspoguļojas L.U darba un otrādi. At

liek tikai atgādināt, ka Latvijas Saeima iz 

lēma visus galvenos L U darbības jautāju 

miis. bet daudzi Saeimas lēmumi dz ima 

I atvijas Universitātē. Un tāpēc vēl līdz šim 

daudzi pasaulē nesaprot, kāpēc savu pinu 

dzimto nesaucam tās pilsētas vārdā, kurā tā 

atrodas, bet gan valsts vārdā. Mēs paši zi

nām, ka šo vārdu kopībai ir īpaša nozīme, 

bet sākam aizmirst, ka tā uzliek arī īpašus 

pienākumus kā L U . tā arī Latvijas valstij. 

Interesanti it atzīmēt, ka L U ir vecākā 

nacionālā augstskola visās trijās Baltijas 

alstīs. kā arī vienīgā klasiskā Universitāte 

i atvija. un kā tāda tā daudzkārt ir repre 

•eutejusi Latvijas valsti. 

Rektorā ieklausījusies INESE SIKSNA 

Attēla no kreisas: zinātņu prorektors Rihards Kondratovičs, rektors Juris Zaķis, 

mācību prorektors Juris Krūmiņš 

http://in.il.uul/
http://iiulividii.il
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SUMINĀMIE UN SUMINĀTĀJI 

DAUDZ BALTU DIENIŅU... 

SVEICAM! 
Tuvo jo t i e s L I /.-> gadu jub i l e ja i . L U 

Senāts piešķīra neparasti lielu — atzīmējot 

svinīgo jubilejas reizi - skaitu goda dok

toru grādu un goda biedru nosaukumus. 

( Joda d o k t o r a grādu saņēma dev iņ i 

zinātnieki: 

Geo rgs Eņģe l is mat. — bij. F iz . un 

tnat. rak. doc . 
Boriss Plotkins mat. Jeruzalemes 

Ebreju Univ. prot. 

Artoss Salamā mal. — Turku univ. 

prot. 

Pēteris N o r v i i i s — f i lo l . - - Latv iešu 

A k a d ē m i s k o Māc ībspēku un Zinātnieku 

Apvienības ( L A M Z A ) priekšsēdis 

| Al īse Laua| filol. bij. L U Filol. f. 

doc. 

G i n t e r s B ē m e ped . — J . V . G ē t e s 

univ. (Frankfurte pie Mainas) prot. 

Solveiga Miez ī i e psiho). — Ontario 

izglītības studiju inst. prot". 

Inge Jansons i'ilol. S tokho lmas 

univ. prot. 

Mar i ja Vasna r'iloz. — Mins te res 

Univ. lektore, prof. 

( J o d a b i edra nosaukumu saņēma: 

Annins Jakobovskis bij. L U students 

Džeinis Keni js A S V vēstn. Latvijā 

pirmais sekretārs. 

L U l ektors I. Zaķa kungs pēc katras 

takultātes Domes un Universitātes prorek

toru ieteikumiem septiņiem dažādu augst

skolu mācību spēkiem izteica L U rektora 

atz in ību: 

A l f rēds Mī lbauers Hunoveras univ. 

prot. 

Mihails Goldmanis bij. Fiz. un mal. 

f. doc 

A n t o n i o M e n e g e l t i Starptautiskās 

Ontopsihofoģjskās Asociāci jas prezidents 

V i l h e l m s H e l d s M i n s t e r e s univ 

Skaitļos centra vadīt. 

P ē t e r i s F u n k e M i n s t e r e s un i v . 

prorektors 

Vilhelms Grīshābers Minsteres univ. 

Valodu labotai, vadīt. 

K l auss D a p p e i s M i n s t e r e s univ . 

Pārvaldes direktors. 

Univ ci siiulcs , s. ļjailavticiu u i d C t U A p c M t s 

un studentus sveic citu augstskolu rektori un 

Studentu organizāciju pārstāvji. 

Rīgas Tehniskās universitātes rektors 
Egons iMvendelis: 

— Novēlu jums kļūt par mmlernii augstskolu! 
Studentu Parlamenta pārstāvis 

Romualds Lamsters: 
— Novēlu sasniegt to. ko nav sasniegusi 

līdz šim esošie studenti. Liijums izvcitlojiis 
tiešām spēcīga, pamatīgu Studentu Dome, 
kas aizstāvētu studentu intereses gtin augsi 
skolā, giin ari ārpus tās. Lai mūsu sadarbība 
kļūtu arvien ciešāka, jo mēs taču esam divas 
lielākās augstskolas. Galvenais, darīt visu. 
lai augstskolu likumā studentu problēmas 
nepaliktu pēdējā vielā un studentu pašpār
valdes klātu par juridiskām personām. 

Latvijas Mākslas akadēmijas rektors 
Indulis Zariņš: 
— Sveicam Universitāti lielajā jubilejā. Var 
uzskatīt, ka tā ir visu augstskolu "galva". 
kas radījusi mūsu latviešu inteliģenci visās 
jomās, ari kultūrā. Jāuzskata, ka reizē ar 
visas republikas augšanu tā aug līdzi un rei
zē atjauno arī vecās fakultātes. Tāpēc vēlam 
viņiem labklājību, drosmi jaunu ideju īsteno
šanā, kā ari Eiropas un pasaules atzinību 

Latvijas Mūzikas akadēmijas rektors 
Juris Karlsons: 

—Mūsu akadēmija sveic savu gudro vecāku 
māsu — Latvijas Universitāti— 75. gadu 
jubilejā, novēlot gaišu garu. darba sparu, 
dziesmu varu! 

Studentu klubs: 

— Muzikāli sveicieni Universitātes stu
dentiem no Latvijas Mūzikas akadēmija\ 
studentiem. 

Latvijas Sporta Pedagoģiskās aka
dēmijas rektors Uldis Grāvītis: 

—Gribu novēlēt to. kas pašiem vistuvāk 
sirdij. Lai saprot viens otru labāk nekā l'ul 
šim. saredz visu to. ko vajag saredzēt, neir 
laiSoties sīkumos, bet sastatot svarigāko. 
būtiskāko. Lai palaiž garām ausīm visu 
slikto, nevajadzīgo, mēģina izprasi viens 
otru, un lai būtu mazāk nesaprašanm. 
vairāk saprašanos kopīgajā darbā 

Studentu dekāne Zinta Sestakovska: 

— Mūsu akadēmija vairāk saistītā ar 
sportu, tāpēc gribu novēlēt 10. lai Universitā
tes studenti ne tikai mācās, bei ari vairāk 
sporto. Jo bez kustēšanās var atrofēties rokās 
un kājas, var noiet pai mali un, ja daudz spor 
los. tad ari mācības vieglāk "ielīdīs" galvā. 

Latvijas Medicīnas akadēmijas rektors 
Jānis Vētra: 

— Universitātes rektoram turpmākajos gii 
dos novēlu, lai viņa absolventiem būtu donā: 
tādu situāciju, kad jāsaka: "Jā. bet Zaķa 
laikos bija uī un tā." Pārējiem mācībspē
kiem novēlu ne tikai saglabāt interesi par 

, - .т. i./1/11 цн'кии. sakut ar ģimnāzijas 
/H'dējo klasi Inlz/ни l'niversilāles absolven

tiem, un katram no nun ibspēkiem bālu 
priekšstats par to. kas vēlas siadei. kas vēl 
studē un kas pin ir beiguši lodarīl Un lai 
šis tilts visu kriku aktu saglabāts. j<> tas 
• лип oms ir līkai mācībspēkiem 

Studentu pašpārvaldes vārdā 
priekšsēdētāju Ditu Keslere: 

Nulluni esi iam dietam, uuoi поп sn 
dictum iri ums. 

jo galu gidā vairs nekas nav 
pasakāms. k,is nebulu jau pateikts 
rci:."lTcrcncijs). 

Un lātlēļ īsi — sumināmi.' 
Milici savus tuvākos Li sevi /nišu. 

respektīvi, studenti — docētājus, docētāji — 
MUilenlus! 

Latvijas Kultūras akadēmijas rektors 
Pēteris Laķis: 

Novēlu liibu veselību, jo visu pārējo var 
nopirki par naudu. 

Latvijas lauksaimniecības universitātes 
rektors Voldemārs Striķis: 

— 75 gadi. protams, ir liels laika sprīdis. 
.Y<> tiem 24 esam bijuši ko/Mi. tiutalijāmies 
1939. gadā. Tāpēc es uzskatu, ka tie ir ari 
mūsu svētki, un es gribētu, lai mēs šos svētkus 
kopā gan labi sagaidītu, gan ari aizvadītu. 

Liepājas Pedagoģiskās akadēmijas 
rektors Kārlis Dobe Iis: 

Universitāte, varētu teikt, ii visu mūsu 
iiugslskolu l\īzc un es. protams, novēlu radošus 
panākumus mūsu jaunatnes izglītošanā. 

Studentu arodbiedrības vadītāja Ilze 
Zaudere: 

Novēlu ilgu mūžu. saglabāt savas skais
tās, jaukās iradnijas. un. protams, turienes! 

Daugavpils Pedagoģiskās universitātes 
rektors Bruno Jansons: 

\ ienniēr turpināt būt par visu Latvijas 
augstskolu vadiignni. par Alma matēt. Vient
ulei dāsni iii savām zināšanām un pieredzi 
dalīties ar savām jaunākajām māsām. 

Studentu Padome: 
- Lai jūsu vasaras zied zaļāk. 

Ltii jūsu ziemas Ihtltāk snieg. 

iMlvijtis vecākās Alma nuiter studentu 

saimi I universitātes 75 gadu jubilejā svēti 

I ai vijas jaunākās— Daugavpils 

Pedagoģiskas universitātes studenti' 

Rēzeknes augstskolas rektore Irēna 

Silneviča: 

-Novēlu visai Universitātei zelt un 

plauki, vienmēr būt priekšā un būt visas re

publikas lepnumam. Ixii rektors Zaķis vien

mēr būtu likpal jauns, interesants, strādīgs 

un radošs un. protams, visu to labāko. 

Tele fonogrammas pieņēma 

INESE SIKSNA 
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TĀ TAS № 

PAR POPULARITĀTES TRŪKUMU LU NEVAR ŽĒLOTIES 
Šogad studijām L U pieteicas ne

cerēti liels sludētgribētāju skaits 
— tā ka par popularitātes trūku

mu Universitāte pagaidām sūdzē

ties nevar. Turpinot j au iepriekš 
a izsākušos tradīciju, LU Studi ju 
informācijas centrs, kas arī koor

d inē ja r e f l ek tantu reģ i s t rāc i jas 
pieteikumus studijām, ir apkopo
j is statistiku par dažādu LU piedā
vāto bakalaura programmu popu
laritāti un vispārējo re f lektantu 
skaitu. Pavisam 1994./95. akadē
miska jam studi ju gadam studiju 
uzsākšanai bija reģistrējušās 2159 
personas, studijām dienas nodaļā 
— 1581, vakara nodaļā — 107, bet 
neklātienē 471 (studijas vakara un 
neklātienes nodaļā 1994./95. stu
d i ju g a d ā n e t i k s f i n a n s ē t a s no 
valsts budžeta l īdzekļiem) — tai 
skaitā s tud i jām divās b aka l au ra 
p r o g r a m m ā s reģ ist rē jās 14 paš 
paļāvīgi studētgribētāji. 

No valsts budžeta līdzekļiem ir 
pa redzēts f inansēt 1230 j a u n o s 
s tudentus , t u rpmāk par s av i em 
personīga j iem l īdzek ļ iem studēt 
a p ņ ē m u š i e s 767, b e t s p o n s o r u s 
savam studi ju p rocesam ir i zde 
vies atrast 162 studentiem. 

Informāciju apkopojusi 

MAGDA RIEKSTIŅA 

P I E T E I K Š A N A S 
Vietas Pieteikumi Konkurss 

D N D N ( D ) 

F I L O L O Ģ I J A S F A K . fJ5 319 X4 2.4 

Filoloģija latv. vai. -Ml T 9X 46 2.5 

klas. fil. 15 f 17 0 1.1 

—krievu fil. 20 + 38 9 1.9 

nai . skol. 20 - >2 0 1.1 

Bibiiotēk/in. 20 - 52 15 2.6 

Komunikal . /in. 20 92 14 4.6 

F I Z I K A S U N M A T E M . F A K 160 270 1 1.7 

Matemātika matem. 25 - 26 1 1 

-mat. pedag. 40 • 35 0 0.9 

Dator/.in. 50 172 3.4 

Fizika 25 IS 0.7 

Optometrija 20 14 1 

B I O L O Ģ I J A S F A K . Bioloģija 37 S7 2.4 

Ģ E O G R Ā F I J A S F A K . 55 90 5 1.6 

Ģeogrāfi ja 25 15 67 5 2.7 

Ģeoloģi ja 15 6 0.4 

Vides zin. 15 17 1.1 

Ķ Ī M I J A S F A K . Ķīmija 50 112 2.2 

T E O L O Ģ I J A S F A K . Teoloģi ja 30 46 1.5 

E K O N O M I K A S F A K . 170 50 l(X)7 62 5.9 

Ekonomika 125 721 42 5.X 

Komerczin. 45 2X6 20 6.4 

P E D A G O Ģ I J A S F A K . 124 S4.S 135 6.X 

Pedagoģija — latv. vai. 20 15 <>2 14 3.1 

—ang|u vai. 12 101 X.4 

—vācu vai. 12 108 9 

—darbmāc. 30 15 117 121 3.9 

—mākslas ped. 10 79 7.9 

—vese l ības izgl. 20 45 4.X 

Psiholoģija 20 2X6 14.3 

J U R I D I S K Ā F A K . Tiesību zin. 100 100* 100 579 174 * 126 5.X 

S V E Š V A L O D U F A K 59 532 9 

F i l o l o ģ i j a - angļu vai. 25 + 353 14.1 

—vācu vai. 25 - 166 6.6 

—franču vai 4 13 1.4 

VEI F A K . Biznesa vad. 100 619 b.2 

V Ē S T U R E S U N F I L O Z . F A K . 145 40S 2.X 

Vēsture — vēsture 40 90 2.3 

—kultūrvēst 20 21 1 

Filozofija 20 62 3.1 

Socioloģi ja 15 02 4.1 

Soc. darbs 15 34 2.3 

Politikas zin. — P Z 20 57 2.9 

— P Z i S A ) 15 82 5.5 

'vakara nod. 
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D O M Ā S I M KOPĀ 

VAI ESAM GARĪGI BRĪVI? 
Vasaras sakuma latvieši atceras drūmu dienu notikumus. 

No 12. līdz 14. jūnijam TRNIK un TSDC fonds Doku 
ments", Konrāda Adenauera fonds un Latvijas Universitāte 
aicināja uz semināru "Grūtais ceļš uz gaismas pili" veltītu 
politisko režīmu represiju apzināšanai Latvijas augstskolās. 

Sākoties ļaunajam rež īmam, daudzus 

cilvēkus izolēja, j o strādāja vairāk, domāja 

savādāk, pārāk kalpoja Latvijai. īpaši ne 

patika intel iģence Semināra mērķis bija 

caur atskatu pagātne ieskatīties iespējamā 

Latvi jas augstākās izgl īt ības nākotnē un 

perspektīvās. 

Manuprāt, dažādu režīmu kalpiem vis

bīstamākās bekas ci lvēku domas. Fiziski 

c i lvēku var ieslodzīt cietumā vai izsūtīt 

ku. Jautājumam, kā dzēst vainu, atbildi 

cienījamais runātājs rada uzskatā, kai Kriš 

tus uzņemas vainu, j o saka es esmu pa 

saules gaisma. 
Semināra organizētājs Sablovska kungs 

uzsvērti, ka jāz ina, uz kādiem pamatiem 

ceļ jauno ēku. cik tie stabili. 

Sabiedrībā turpinās destrukcijas proce

si. L U netiek respektēti ci lvēki, kas Uni 

versitāti beiuuši 20. 30. gados: daudzi 

/aisa Kungs , , / ^ c i a . ka viņš neatzīst, ja 

kadu sabiedrība izģērbj" Viņš pārlieci 

nāts. ka sādā spēlē nepiedal īs ies . Un ja 

bus tiesa, tad tā būs Pastarā. Ari fizikā li 

kurni ir konvencijas, vienošanās. Neviens 

nevar pateikt tāds ir likums, un tā tas ir. 

Skujenieka kungs «loma ja nav tie 

sa ci lvēku nevar uzskatīt par vainīgu. 

Viņš sacīja: "Ne t i cu šķīstīšanai un grēku 

nožēlošanai, tas ir sava veida kaifs. Latvie

š iem ir v i spārc i l vēc i skak i pr inc ip i , kas 

neruna pretī kristietībai." Viņaprāt, augsi 

skola reāli nespēj dod atbildi dz īvei . īpaši 

humanitārajās zinātnēs. Vākta garīga kazar
ma, un nekas šobrīd nav mainījies Filologi 

sūdzas par profesionālu sadismu. Trūksi 

akadēmiskas izglītības. Neko nemaina tas. ja 

Frici Rokpelni nomaina ar Jāni Akurāteru. 

Dzejnieks jautā, kas ve ido mācību plā 

nus. kas tos akceptē? 

Sablovska kungs izteica savu pārlie

cību, ka ir jā iez īmē vēsturiskas situācijas 

pretrunīgums. Svarīgi ir izrunāties ar cil

vēkiem, lai viņi nejustos vēlreiz garigi iz 

stumti šobrīdējā Latvijā. Daudzi vēl līdzi 

nes sāpi par zaudētajiem gadiem, zaudētu 
dzīvi. Tas viss kopā taču ir tautas garīgā 

veselība. K o gan spēj slima lauta'-' Garīgi 
nebrīva.' Vārds B R Ī V Ī B A ir liels, j o nozī
mē ļoti daudz. Liii piepildītos Zaķa kunga 

teiktais, ka šobrīd Latvi jas Universitāte 

gatavo brīvus cilvēkus. 

//.// BRINKMANE 

trimda, l v i c i lvēks jut is K.I c i lvēks, ja ne 

liek laupīta garīgā bi iv ība. 

Viens no skatiem uz šo sāpju ceļu bija 

no kristietības viedokļa. Tā pieļauj, ka cil

vēks var būt maldīgs var izdarīt nozie

gumu, vai arī tādēļ, ka ii pasīvs — nedara 

to ko varētu darīt. Kļaviņa kungs runāja 

cietušie neliek uzklausīti. Domāts nav uk 

daudz juridiskais aspekts, bet morālā vai 

nas apziņa. V iens no semināra dalībnie 

kiem uzskatīja, ka kristietība ir tikpat uz 

mācīga kā marksisms. 

Vēl cits teica, ka neatzīst tiesu, be! T V 

jārāda vainu apstiprinoši dokumenti un jā 

par gaismu, kas staro no cilvēka uz ci lve uzklausa l iecinieku l iecības. L U rektor' 
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LATVIJAS KORPORĀCIJU TAUTU KOMERSS 
N Milija Jūrmalas viesnīca ' Baltija 

iuvtik.i gadskārtējais Latvijas korporāciju 

Tautu komeiss Sarunājos ai 1994. gadā 

prez idē jošās korporā t i j as " B e v e r o n i a " 

seniora E I Ž E N U S I L A V I 

— Kus ir Tautu kamersi? Ar ko sais

tīta vi tradīcija? 

Tauin komersa pffssākumi meklējami 

jau viduslaikos Vāc i jā Sādu pasākumu 

mērķis bija stiprināt studentu brālību, mācīt 

viņiem dalīties materiālajos labumos. Pir 

mās latviešu kitrptirācijas radās I9.g;idsimtā 

Tērbata. Sankt Pēterburgā un Maskavā. 

Komersi notiek ari katrai korporācijai 

atsevišķi, laikā, k:td mācības beigušās un 

savu darbību mācību gada laikā var pār

spriest za ļumos, ārpus pilsētas. Plašāka 

Tautu komersa tradīcija pastāv Vāc i jas 

pilsētā Heidelbergā. Uz turieni dodas kor 

poranti no visas pasaules, lai d i vas , trīs 

d ienas satiktos ar c i t i em studentu tra

dīcijas mīlošiem ci lvēkiem Šogad Tautu 

komerss Heidelbergā nenotika. 

P i rmore iz šādi svētki notika Igaunijā 

26. jūnijā. N o Latvijas uz Tartu bija devu 

šies ap 80 ci lvēku. Liti/ sim Baltijā tāds 

pasākums nebija bijis. Piedalījās arī vācu 

korporāc i j as , kas bija d ib inātas Tartu 

I".gadsimta. Viena no lādam bija "l-ralei 

nitas Rigensis*. 

— Ko jūs varētu pastāstīt /MII IAtvijas 

Tautu komcrsu? 

— Pirms tam Latvijā bija notikuši Tautu 

komersi Lielvārdē. Jelgavā. Rīga. Šogad iz 

vēlējāmies skaisto vietu — Jūrmalu, lautu 

komersu organizēja prezidējoša korporāiija 

"Beveronia". Jūrmalas pasākuma piedalījās 

ap 180 cilvēku no visām Latvijas korpāni 

cijām. Daudzas no tām saistītas tieši ar Lat 

vijas Universitāti. Tautu komcrsā v lesojās 

ārzemju latviešu un igauņu korporanti. 

— Pašlaik iMtvijus korporācijās darbo

jas optimāls skaits studentu. Kādēļ, pēc 

Jūsu domām, studenti stājas korporācijās, 

un kādas vērtības viņi iegūst? 

— Iestājot ies korporāc i jā , studējošā 

jaunatne apgūst iemaņas, kā kontaktēties 

ar c i lvēkiem, manieres sabiedrībā. Korpo 

rautam jābūt gatavam teikt runu. uzsākt 

dziesmu, būt organizētājam. 

—Kādi solīt numuri palikuši jūsu atmiņa' 

— Man |oti patika dziesmas, ko dzie 

dāja komersā. Beveronis A . Spricenieks 

mxfeiedāja "Daugav's abas mātas . Priekš 

nesums bija profesionāli augstvērtīgs. Jā 

piemin prezktija konventa koni dziedātājs 

ai viņa sniegto maz zināmo dziesmu. Igau

ņu knrporants dziedāja kā īsta maģātv Kā 

/manis, igauņu valoda ir l īdzīga ungāru 

valodai. Tas izpaudās ari dziesmā. Viņu 

dziedātajai igauņu dz iesmai pievienojās 
div i "Lettonia" korporanti. 

— Ko jūs vēlētos teikt visai IA' studentu 

saimei, uzsākot I994J95. mācību gadu? 

Korporācijās nenotiek masveida ie 

plūšana. Tas ari nav vajadzīgs. Ja bikls jau 

nietis iestāsies jebkurā korporācijā, viņš 

daudz iemācīsies nebaidīsies runāt audi

torijai, zinās, kas ir pašcieņa un gods, kļūs 

pat sabiedrisku cilvēku. Ar i . kad jaunietis 

pabeidz Universitāti, pazinu loks saglabā 

jas. Tas v iss palīdz, vēlākajās darba gaitās. 

AIJA ŠVLTE 

LU BIBLIOTĒKAI - "UNIVERSITAS' 
I9 l )4. gada 16. jūnijā 

Augsti godātam prot Jurim Zaķim 

Latvijas Universitātes rektoram 

Atsaucot ies uz Jūsu vē l ēšanos L U bib l io tēkai iegūt 

L ! K ! A ! un S ! P ! K ! izdevumu •'Universitas", Fraternitas 

Vanenicas konvents z i edo Latv i jas Univers i tāte i v isus 

svešumā no 1954. līdz 1994. gadam iznākušos I. — 7 1 . 

eksemplārus U? I. 37. sagatavoti un iespiesti Vāci jā, 

turpmākie Ņujorkā. A S V . 

Pieņemam, ka ar L ! K ! A ! dāvātiem datoriem šo darbu 

drīzumā varēs uzsāki Latvijas Universitātes izdevniecība. 

"Universitas" savas gaitas sāka 1930. gadā Rīgā. bet to 

nācās pārtraukt 1940. gadā. U! Rīgas posmā izdeva divas 

reizes mēnesī. Pēdējais numurs numurēts ar 8 (163 ) . Tas 

nozīmē, ka 1940 gada pavasara semestrī paguva izdot 8 nr.. 

bet visā d;irbīb;is laikā 163 numurus. 

.Svešumā izdotos 17! / 7/ nosūtīsim un rurpīnā.siiii 

nākošos piesūtīt. Rīgas posmā iespiestos būs jāmeklē Rīgas 

antikvariātos vai bibliotēkās. 

Patiesā cieņā 

Prot. Di . Arvīds Ziedonis. Frat. Van. 

L: K: A : seniors 
Prof. Dr. Arvīds 

Ziedonis pasniedz 

rektoram 

"Universitas" 

komplektu 
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LU MĀKSLINIEKI 

ZĪMĒJUMI TAPA KLASISKI UN AKADĒMISKI 
l.l I jubilejas plakām, aploksnes un niaikas 

autori и Kārlis un Jānis Dohrāji. Mākslinieku 

Dobrāju senioru akiirājāi» u/ nelielu virunu. 

Par «odu Universitātes 70. jubilejai 

Inia Uzdrukāts melns ar sarkanu plakāts a. 

Stučkas vaidu utt. Sanākšana pie prorek 

lora visi bija vienisprātis, ka skats ir bries 

mīgs . L ī d z svētkiem palikusi nedēla 

laika baismīgi maz. bet es teku. ka pamē 

ģināšu kaut ko uztaisīt. Tad vēl tehnolo 

ģija bija tāda, ka katra krāsa jātaisa melns 

ar baltu, j o nebija kompjūteru ar krāsu 

dalītājiem. Katru toni vai tas pelēks vai 

brūns — jāizstrādā melnā un baltā varian 

tā. Neskatoties uz steigu, tipogrāfijā " R o n 

d o " plakātu krāsas uztaisīja labi. godīgi 

Laikam šogad atcerējās šo plakātu epo 

peju un atkal vērsās pie manis. Pasūtījums 

no L U vadības — lai būtu klasiski, akti 

dēmisk i . Sākumā mana iecere bija L U 

galveno ēku gleznot, taču ci lvēki kļuvuši 

prasīgāki. Skatoties skices, izskanēja jau 

tājumi: kur kāpnes, kur lukturi, kur tieši 

tas logs? Ķēros pie nopietna ēkas arhitek 

toniskā rasējuma. Ēkas siluets izmantots 

plakātā, uz aploksnes, uz ie lūguma. Uz 

markas attēlots L U ģerbonis, bet I. dienas 
aploksnes z īmoga grafiskajā zīmējumā re 

dzams Lielās aulas fragments ērģeļu un 

sienas līniju ritmi. Manā ziņā bija vizuālā 

puse. bet dēls veica elektronisko apstrādi 

ar datoru. Skaisti, ka ielūgumus un prog 

i.miinas krāsaini nodrukāja L I tipogrāfiju, 

marku gan drukāja speciālisti Vācijā. 

Studijā "Applis" viesojušies 

ILZE BRINKMANE 

un TENIS NIGl'LIS(foto) 

Li Liv tu iiiilu, arhitekts L. Stalbergs 
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ALISE UN CITI BIBLIOTĒKA 
LU rektors Juris Zaķis vasaras 

sākumā izteica pr iekšl ikumu, ka 
Universitātes dzīvi turpmāk virzās 
projekti. Vārds "projekts" (no la
tīņu vai. projectus — izmests uz 
p r i e k š u ) š o d i e n i n d o e i r o p i e š u 
valodās runājošās zemēs oficiālajā 
terminoloģijā parasti tiek izman
tots kādas izteikti mērķt iec īgas 
darbības apraksta un rīcības plā
na apzīmēšanai. 

LU pamatdarbības , kas nosaka 
tās nepieciešamību, attaisno ek
sistenci un veido "vizītkart i " , ir 
studijas un pētniecība. Tāpēc pro
jekti "Studijas" un "Pētniecība" ir 
"pamatprojekti", kuri nosaka visu 
pārējo projektu mērķus un saturu. 

Galvenie studiju un pētniecības 
da rbu ' akadēmiskā nodroš inā ju 
ma ' projekt i ar i evē ro jamu pat 
stāvīgu noz īmību ir "B ib l iotēka" 
un "Izdevniecība" . 

Lielākais LU darbības 'materiālā 
un sa imniec iskā nodroš inā juma ' 
p r o j e k t s ir " N e k u s t a m a i s ī p a 
šums " . Tas nosaka LU "ārēji re
dzamo l ie lumu" un tāpēc var būt 
nozīmīgs pievilcības faktors. 

Mūsdienīgs un moderns ir šodien 
īpaši nozīmīgais 'informatīvā nodro
šinājuma' projekts Informācijas tīkli 
un sistēmas". 

Atsevišķā grupā izdalāmi 'soci
ālā nodrošinājuma' projekti: "Ve
sel ības a izsardz ība" . "Ēd ināšana 
un ēšana darba laikā", "Studentu 
soc iā l a i s n o d r o š i n ā j u m s " , "Mā 
cībspēku un darbinieku sociālais 
nodroš inā jums" , "Rehabi l i tāc i ja 
un sports" . 

Uz s a r u n u a i c i nā j u v i e n a no 
s e r v i s a p r o j e k t a " B i b l i o t ē k a " 
izstrādes vadītāju, LU bibliotēkas 
direktoru GUNĀRU MAN GULI. 

LU bibliotēkas direktors Manguļu kungs 

— Viena no visievērojamākām grāmatu 

kolekcijām pasaulē ir Oksfordas Bodleisa-

nas bibliotēka, daudzi speciāli brauc uz 

Tartu bibliotēku. Kā iMtvijas l 'niversitātes 

bibliotēka jutas šajā kontekstā? Vai esat 

interesanti ar kaut ko savu? 

— Protams. Latvijas Universitāte un arī 

tās bibliotēka nevar lepoties ar tādu pasta 

vešanas ilgumu un grāmatu fondu bagāti 

bu kā šeit pieminētās ievērojamākās kultu 

ras iestādes. Tomēr jāatzīmē, ka L I 1 bibb 

otēka ir trešā lielākā bibliotēka Latvi jas 

valstī, tās fondos ir vairāk nekā 2.1 mii 

j ons iespieddarbu apmēram 50 dažādās 

valodās. Mūsu grāmatu krātuvēs ir ātro 

dainas unikālas grāmatas , kas i zdotas 

sakot ar 15. gadsimtu, u daudz ietu rok 

rakstu oriģinālu, ir antīkas literatūras kla 

siķu Senekas. Horācija, Cicerona u.c. dar 

bi or iģ inālvalodā, ir franču f i lozofu Da 

lambēra, Didro, Ruso. Voltēta u.c dzīves 

laikā izdotie darbi, kā arī L U bijušo profe 

šoru P. Šmites, P. Zāl ī tes. E. Felsberga. 

E. Stranda u.c. privātkolekci jas. Vē l jo 

projām turpinās reto izdevumu un kolek

ci ju apzināšana un to izdošana lasītāju 

rīcībā, tā papildinot mūsu nacionālās kul 

tūtas vērtībā krājumus. 

— Atceros savus studiju gadus, kad 

stāvējām garās rindās Valdemāra ielas 

bibliotēkā un visbiežāk izdzirdējām frāzi: 

šādas grāmatas (vairs) nav. Vai situācija 

ir uzlabojusies? 

— Protams, rindas epizodiski veidojas 

arī šodien (atnākot lielākām studentu gru

pām v ien la ic īg i un arī sesijas la ikā) , j o 

studentu skaits Universitātē, bibl iotēkas 

telpu platība un lasītāju apkalpošanas dar 

ba vietu skaits jūtami nav mainījies. Tāpēc 

meklē jam variantus apkalpošanas caui 

i.udcs paliel ināšanai, perspektīva plāno 

jam izveidot Filoloģijas bibliotēkas filiāli 

fakultātes telpās Visvalža ielā. Tuvākā lai

ka Fizikas matemātikas bibliotēka daļēji 

liks pārcelta uz Ze|ļu ielu X. pārvietosim 

Ķīmijas bibl iotēku uz fakultātes telpām 

Kr. Valdemāra ielā 4X. Šādas pārdislokā 

cijas turpināsim arī nākošos gados, lai grā 

malas maksimāli pietuvinātu potenciāla

jiem lietotājiem. 

Runājot par grāmatām, jāatzīmē vairāki 

galvenie momenti . Pēdējos gados būtiski 

izmainījušās studiju programmas, to struk 

iura un saturs. Bet diemžēl nav daudz tādu 

katedru un pasniedzēju, kas iesniegtu bib 

liotēkai mācību literatūras sarakstus, lai 

mēs s a v l a i c ī g i un m ē r ķ t i e c ī g i varētu 

komplektēt nepieciešamo literatūru. 

Otrkārt, grāmatas kļuvušas ievērojami 

dārgākas, ir finansiālas grūtības to iegādē, 

iegādāti) eksemplāru skaits minimāls (pa

rasti I 2 ) . Tai pašā laikā studenti loti bie 

zi ne ievēro note ikto grāmatu atdošanas 

terminu. Tāpēc jāatrod jaunas formas mā 

čību literatūras racionālā izmantošanā: 

savlaic īg i jāsagatavo un jāpavairo 

izkopējumi no at t iec īgām grāmatām, to 

nodalām ipēc pasniedzēju ieteikuma). 

jāorganizē iepriekšēju pierakstīšanos 

uz pieprasītākajām grāmatām, saīsinot to 

izmantošanas laiku. 

- jānodrošina kopēšanas iespējas visas 

bibliotēkas filiālēs. 

japānirientē studentus uz darbu lasītavās, 

ievērojami palielinot vietu skaitu mūsu lasītavu 

zālēs (pašreiz tas ir 5 6 reizes mazāks neka to 

prasa starptautiskie normatīvi!) 

—Kā sevi piesaka elektroniskais kata

logs jeb noslēpumainā "Alise"? 

Jau apmēram 2 gadus LU centrālajā 

bibliotēkā Kalpaka bulvārī 4 darbojas pa

su izstrādātā automatizēta informāci jas 

sistēma A L I S E (saīsinājums no Advanced 

Library Information Se rv i c e ) , kur bibli 

otēkas darba galvenie tehnoloģiskie proce 

si (komplektēšana, kataloģizāci ja, infor 

mācījās meklēšana, lasītāju apkalpošana 

i i . i i . ; ir datorizēt i . Ceru. ka visi bibl io 

tekas pastāvīgie lasītāji ir pozitīvi novērtē

juši e l ek t ron i skā ka ta l oga iespējas un 

priekšrocības, sal īdz inot ar tradicionālo 

kartīšu katalogu. Elektroniskā kataloga 

atmiņā pagaidām ievadīta tikai neliela da

la (ap 40 000 nosaukumu) no mūsu grā

matu fonda — pārsvarā dažu pēdējo gadu 

izdevumi. Tāpēc tiek realizēta retrospektī

vās konversijas j eb rekataloģizācijas prog

ramma, kas paredz kartīšu kataloga pakā

penisku noma iņu ar i e r aks t i em e l ek 
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mut i ska j ā k a t a l o g ā V i s t u . a k a laika UZ 

devumi it datoru l okā l a tikla paplašina 

sana b ib l iotēkas centrālajā ekā . jaunu Ja 

t o r i / e t i i d a r b a . i e t u i e k a i l o š a n a un 

A L I S l s l i m k c i o n a l n i e spē ju paplašina 

sāna P lāno jam ar i b ib l i o t ēkas daudzo 

filiāļu datori/āci|ti nu ieslēgšanu kopējā 

informatīva se»visa s istēma Š o pasākumu 

reā l i e l e i n t iņ i a l k a n g i n o f inans iā lam 

iespejāiii iegadāties a tb i l s tošu apa ra tū ru 

un d a ž ā m tehniska l a k s i m a p iob lēmām. 

Vē l jāatzīmē, ka A L I S I , nek ieviesta arī 

vairāk neka 10 d a žādas bibliotēkās Latvi 

jā. Lietuvā un Igaunija. 

— Kādi ir k vemjamākie dāvinājumi, kurus 

konkrētus dāvinātājus gribētu pieminēt? 

P ē d ē j o s g a d o s b ib l i o t ēka saņem 

plusus grāmatu un periodikas dāvinājumus 

no dažādām I .atvijas un ārzemju organizā 

.vijām un privātļK-rsonām. Tā ir liela palī 

d/ ība mūsu i/.glītības sistēmas pārkārto 

šūnas un finansiāli grūtajā laika Dāvinātā

ju ir |oti daudz, rēķināmi vairākos simtos, 

tāpēc nosaukšu tikai d a ž u s liedēja laika 

dāvinātājus: 

Zviedrijas Karaliska bibliotēka; 

Vesttales Vi lhelma universitāte: 

I rautijas parlaments. 

Latvijas Kultūras fonds. 

Sorosa fonds: 

- Edīte Ozola: 

Ausma Tā ne: 

Jānis Ratennanis: 

- Anil īns Jakuuovskis. 

L U bibliotēka ir Joti pateicīga šiem un 

visiem pārejieni nenosaukt; tJR-m daviuātā|iem 

un cer uz sekmīgu siKiartūbu ari turpmāk 

— Vai ir mērķis, pēc ka tiekties ? 

— Apz ino t i es , ka L U bibliotēkas pa 

inatuzdevunis ir informatīvā servisa no 

drošināšana L U studentiem, mācību spē 

k iem un z inā tn iska j i em da rb in i ek i em , 

paralēli tradicionālajām darba melotiem 

i z v i r z ā m jaunus uzilev umus atbi ls toš i 

šī laika garam un saturam: 

' P a p l a š i n ā t z inātn iskas pe r i od ikas 

(operat īvāko jaunākās zinātniskās infor 

mafijas avotu) pasūtīšanu, koordinējot ies 

ai citam bibliotēkām. 
; : Ekonomiski izdevīgāk zinātnisko pie 

si pasūtīt C D R O M variantā il 3 rei 

zes lētāk kā tāda paša apjoma informācijas 

izpildījums pierastajā papīra variantā). 

* Tālākā nākotnē jārod iespēja plašāk 

izmantot pilnteksta «.latu bāzes ar veselu 

grāmatu, lakstu klājumu pilnīgiem ierakstiem 

Visu inr\>rm;icionārā servisa sutiktūru (t.sk 

arī bibliotēku) svētākais uzdevums ir nodro 

šināt jebkuru infonnāciju jebkuram lietotājam 

jebkurā laikā un vietā. Lai to realizētu. LU 

bibliotēkas speciālisti aktīvi piedalās: 

I ) L U datort īkla un La tv i j as akadē 

miskā datortīkla projektu izstrādāšanā un 

realizācijas sagatavošanā. 

I m v i; BBBI 

LU PROJEKTS ]¡¡¡l 
I ) vienotā Latvijas bibliotēku informa

cijas tikla I . IBNET projekta izstrādāšanā. 

Sis projekts top LR Izglītības un zinātnes 

ministrijas un Latvijas attīstības aģentūras 

vadībā, piedalot ies Latvi jas vadošo bib 

botēku pārstāvjiem. 

! /skatu, ka tieši starpbibliotēku dator 

iiklu izveidošana Latvijā un perspektīva arī 

Baltijā praktiski atrisinās bibliotēku sadar

bību iespieddarbu komplektēšanā, periodi

kas koordinētā pasūtīšana, dažādu datu bā

ztu un biblk>tēku fondos esošo informācijas 

IIV otu apzināšanā, meklēšanā un izmantoša

na dodot iespēju pieslēgties no jebkuras 

vietas vietēj iem un starptautiskajiem in 

loimacijas tikliem ( I N T E R N E T u .c ) . 

Tas viss kopumā ievērojami paplašinās 

radošā darba iespējas un servisa l īmeni 

bibliotēkas potenciālajiem lasītājiem. Tā 

pec to arī uzskatu par L U bibliotēkas ko 

lektīva tuvāko gadu galveno uzdevumu. 

Jāatzīmē, ka L U bibliotēkas funkcijas 

un nozīmi L U kopējā struktūrā izprot un 

atbalsta LU pašreizējā vadība. Ceru ari uz 

mušu d a u d z o fakultāšu un citu struk 

nu vienību atbalstu un sadarbību mūsu 

augstskolas kā viena no Latvijas izglītības 

un zinātnes centriem tālākā attīstībā. 

ILZE BMSKMANE 
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BEST EUROPE 

Best Europe ir Eiropas zinātnieku un viņu peujuiuu saraksta, kas 
tiek ievadīts speciālā datubāzē. Saraksts Best Europe tiks pievienots 
d i v i em l ī d z ī g i em s a r a k s t i e m ar n o s a u k u m u Best No r th A m e r i c a 
(labākie Ziemeļamerikā) un Best Great Britain (labākie Lielbritānijā), 
lai izveidotu starptautisku datubāzu grupu. 

LU m ā c ī b u s p ē k i e m bi ja j ā n o s ū t a z iņas par savu da rb ību Liel 
blitānijas firmai Longman Cartermill Ltd, kas veido minētās datubāzes. 
Atbildīgie par sarakstu Best Europe apkopoja faktus un datorā vadāmos 
tekstus atsūtīja katram pretendentam pārbaudei, lai nebūtu nevēlamu 
pārpratumu. 

Firma Longman Cartermill Ltd piedāvā savu palīdzību zinātniskās 
koordināci jas un informāci jas j omā . P iemēram, j a z inātnieks grib 
publicēt savu pētījumu, firma palīdz: 

* atrast komerciāla rakstura kontraktus; 

* sameklēt konsultantus; 
* uz labot pēt ī juma iznākšanu, sameklē jot investīcijas no valsts, 

sabiedriskajiem un privātajiem avotiem; 

* popularizēt nodaļas vai institūta darbības sfēru; 
* apgādā t ar in fo rmāc i ju , p amato j o t i e s uz un ive r s i t ā tes , kurā 

darbojas zinātnieks, specifiku. 

kas fizikas nozarēm. Šobrīd vispārēja -.likta 

l.l1 saimnieciskā stāvokļa dc| ari mana lēma 

ir viena n<> tām daudzajām, kas vairs neliek 

finansētas. Tādē| mana /inalniskā ilarbība 

ievērojami samazinās. Pavisam nesen biju 

uzaicināts uz starptautisku kongresu Vācijā, 

kur sava ziņojumā ieliku visus savus vēl 

nepublicētos pētījumus, lai varētu vispār uz
stātie-- sai kongresā. Domāju, ka tā bits bijusi 

mana "gulbja dziesma" zinātnē, 

— Kā jūs vērtējat šodienas situāciju LV! 

Šodienas situāciju mūsu Universitātē 

uztveru kā radikālu pārmainu procesu, kas 

vēl nav uoslēil/ies, un man nav arī pilnīgi 

saprotams. I espē jams, es nep ie t i ekami 

uzmanīgi visam sekoju. Katrā ziņā domāju, 

ka pēdējos gados L I 1 ir nolikušas nozīmīgas 

pārmainās, ir sācies ceļš uz ievērojamu Uni

versitātes darba modernizāciju, kas pagai

dām gan ir palicis nepabeigts. 

FN |oti priecājos ka pēc* tā atslābuma, kas 

STUDENTI MAN IR DEVUŠI SPEĶU STRĀDĀT" 
Fizikas proiesors . l A Z h l ' ļ b lUUSS, kura 

vārds lasāms ari Best Europe dalu bāzes sarakstā. 

— Šobrīd jūs esat viens no ilggadīgākajiem 

LV darbiniekiem, pastāstiet mazliet par sa

vas izglītības vēsturi. Kā aizsākās jūsu 

saistība ar 1,1'? 

F.simi mācījies Rīgas vācu klasiskajā 

ģimnāzijā, kur ieguvu noderīgus humanitāro 

zināšanu pamatus, apgūstot grieķu un latiņu 

valodu, kā ari antīko literatūru. Šīm iegūta

jām zināšanām ir bijusi liela nozīme visu 

manas dzīves laiku. Bet ar l.U mana saistība 

uzsākās 1933. gadā, kail iestājos LU Ķīmi 

jas fakultātē, visai drīz gan studijas bija jā 

s I l l i a i K | \ > I R I L I IIMI ^ . s ļ cg i . s un a i ' e s i e l s 

ar pagrīdes p o l i t i s k o darbību. 1938. gadā 

ēc atbrīvošanas aizbraucu uz Angliju. 

Iestājos Londonas universitātes Bernbe-

as koledžā, lai turpinātu fizikas studijas. 

941. gadā pirms noteikta laika nokārtoju 

gala eksāmenus, kas ari lika apstiprināti ai 

zinātnisko grādu. Rīgā es atgriezos 1944. ya 

dā. kad ari aizsākās manas darba gaitas Uni

versitātē, piedalījos arī Fizikas un malemāli 

kas fakultātes izveidošanā. Diemžēl arī šeit 

viss negāja gludi. 1953. gadā mani apeic 

lināja un notiesāja VDK . un savā darbā Uni 

versitātē atgriezos tikai pēc reabilitācijas 

1956. gadā. Kopš lā laika līdz pat šai dienai 

strādāju Universitātē. 

— Vai jūsu darbs LV vairāk ir bijis un ir 

saistīts ar pedagoģiju vai ar zinātni'/ 

— Gan ar pedagoģisko darbu, gan zināt 

n i . Agrāk lekcijas studentiem lasīju ļoti 

daudz, apmēram desmit 

studiju kursus vispā 

rējo fiziku, optiku, atom

fiziku, atomu un inolc 

kuļu spek t i oskop i ju. 

fizikas vēsturi u.c. gan 

fizikas. gan ķīmijas, kā 

arī bioloģijas un medicī

nas studentiem Tā ka 

pedagoģiskā slodze man 

vienmēr ir bijusi ļoti lie

la, bet pamazām, pieau 

gol jaunai zinātnieku pa 

audzei, tā ir samazināju

sies. Šobrīd lekcijas lasu 

(minimāli, protams, man 

ir [oti žēl. ka lā ir noticis 

l v i es arī labi saprotu, ka 

ir jādod viela jaunajiem. 

A i / m a i n i nopietni sāku nodarboties sā 

kot ar 1947. gadu. kad aizsākās spektrosko 

pijas laboratorijas veidošanas darbs, kuru e s 
vadīju un kurā lika iesaistīti arī daudzi stu 

denl i . It īpaši mani zinātniskie pētījumi 

saistās ar optikas, spektroskopijas un ķīmis 

bija vērojams pērngad, runājot par LU popu 

larilāti jauniešu — iespējamo nākamo stu

dentu vidū — šogad interese par studijām 

mūsu Universitātē i'' atjaunojusies un ir lie

lāka nekā bijusi pēdējo gadu laikā. Protams, 

man kā fiziķim ir skumji vērot, ka ir zudusi 

un turpina zust interese par fiziku un citām 

eksaktajām zinātnēm, pieaugot jauniešu 

interesei par humanitārajām un sociālajām 

zinātnēm. Es gan arī saprotu, ka tik daudz 

fiziķu kā mēdzām sagatavot iepriekšējos 

gailos, mazajai Latvijai nav nepieciešami, jo 

jau šobrīd daudzi arī nopelniem bagāti fiziķi 

ir bez darba. Stipri sašaurinājics pētniecības 

darbs tādās lizikcis nozarēs kā atomfizika, 

kodolfizika, ari pusvadītājiizika u.c. 

— Bet kā ar jauniem pētniecības virzie

niem fizikā — pavisam nesen tiku izveidota 

jauna bakalaura studiju programma fizika 

— optoinetrija. 

Oploinelrija. neapšaubāmi, ir zinātņu 

nozare, kuras attīstība sabiedrībai ir ļoii vaja

dzīga, vairāk ir saistīta ar medicīnu, nevis 

liesi ar fiziku, un to ka pētniecības nozari nevar 

pielīdzināt atomfizikai vai kodolfizikai. 

— IAitvija jūs esat pazīstams ne tikai kā 

fizikas speciālists, bet arī tulkotājs. 

— Jau pirms laba laika es pievērsos ci

tam, ai fiziku nesaistītam darbam. Sāku tul

kot no latīņu valodas latviešu valodā romie-

šu dzeju — patlaban iespiešanā atrodas 

grāmata -— Lukrēcijs "Par lielu dabu", kurai 

esmu uzrakstījis priekšvārdu un komentārus. 

— Vai pašreiz Latvijā esat vienīgais, kas 

nodarbojas ar romiešu literatūras atdzejošanii? 

— Šobrīd Latvijā laikam esam divi cilvē

ki, kas ar lo nodarbojas — es un mans biju

šais skolasbiedrs Fcldhūns. kurš atdzejojis 

no grieķu un latīņu valodas. Viņš ir prole-
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sirmais tulkotājs, es jau^sniu līkai amatieris. 

Patlaban Fcldhūiis strādā*-pie Senekas darini 

tulkošanas, un ir saņēmis arī Spīdolas sti

pendiju par sav i darbu. 

— Ko jūs vēl nobeiguma vēlētos sacīt? 
Veidojot šo spektroskopijas laboralo 

riju. nodibinot un attīstot so zinātnes \ it 

zienu Latvijā, man ir nācies |oti daudz slrā 

dāl kopā ar studentiem. Bieži piedalījos dau 

dzos studentu pasākumos, it īpaši, kad biju 

jaunāks. To. ka man vienmēr ir labs kontakts 

ar jauniešiem, es uzskatu par |oti pozitīvu 

iezīmi sava darba biogrāfijā, un varbūt tieši 

las man vienmēr ir devis speķu strādāt. Arī 

tagad, kad man jau ir. varētu teikt, ļoti daudz 

gadu. jūtos sļvjīgs strādāt tālāk. 

Ar profesoru Jāzepu līduša sarunājusies 
MAGDA RIEKSTIŅA 

TIEK TURPINĀTAS ENDZELĪNA TRADĪCIJAS 
Starp Latvijas Universitātes docētājiem, 

kas iekļauti dalu bāze "Res ! Europe" var 

minēt Filoloģijas fakultātes Ballu valodu 

katedras profesori I N T L F R E I M A N I . Savu 

zinātnisko darbību vii.ia sākusi ar mūsdienu 

latviešu literārās valodas verbu jeb darbības 

vārdu izlieti: kandidātes disertāciju viņa 

aizstāvējusi par vienpersonas verbiem jau 

1967. gadā. Tieši verbu izpēte Eiropas lautu 

valodās ii ļoti svarīga. Veibain Valodā ir īpa

ša nozīmība un funkcijas, kas lā pētīšanu pa

dara gan grūtu, gan arī sevišķi interesantu. 

Verbs ir v isnozimīgākā vārdšķira filozofiskā 

aspektā, j o tas nosauc galveno materiālās un 

arī garīgās pasaules pastāvēšanas nosacījumu 

kustību un attīstību kā darbību, procesu, 

stāvokli, arī pazīmi. Verbus lielo (oli bieži, 

un parasti tie ir daudznozīmīgi. Verbs tad arī 

ir bijis un sintakses jomā vel tagad ir I. Frei-

nianes īpašu interešu objekts. Disertācijā 

aizsāklos jautājumus viņa vēlāk risinājusi 

plašāk: galvenie šo pētījumu virzieni: verbu 

semantiskā klasifikācija nn saistāniība: va

lences teorija: vienkārša leikuma sintakses 

teorija īpaši pētīta viena verbu grupa — 

skanu verbi. Baltu valodu verbu, bet īpaši 

skai.tn verbu pētījumi pašreiz organizēt i 

starptautiskā mērogā ārzemēs; tos vada 

Maīncas universitātes profesors Valters Bi-

zangs (šajos pētījumos I. Freimane nepieda 

lās). I. Freimane savos pētījumos centusies 

izmainot jaunākās v alodniecības atziņas. At

bilstoši lā laika iespējām L V I ' Redakcijas un 

izdevniecības daļā ir publicēti divi darbi: 

"Latviešu valodas skaņu verb i " (1983) un 

"Latviešu valodas skaņu verbi. Distributīvs 

apraksts."i I9K4). kaut gan patiesībā tai būtu 

bijis jābūt vienai grāmatai, lāču lajā laikā 

I iniversilāies izdevniecībai nebija iespējams 

publicēt vienā darbā vairāk par 5 autor

loksnēm, tāpēc darbs tika sadalīts. 

Profesore I. Freimane pievērsusies arī va

lodas kultūras problēmām. Viens no viņas 

noz īm īgāka j i em darb iem ir 1993. gadā 

iznākusi grāmata "Va lodas kultūra teorē

tiskā skatījumā'" 147«) lpp.). Pētījumus valo

das kultūras teorijā viņa sākusi I97S. gadā. 

kad katedra (loreiz lā bija Latviešu valodas 

katedra) I. Freimanei uzticēja docēt valodas 

kultūras pamatu kursu. Stili kursam latviešu 

valodniecībā nebija vienota teorētiska pētī

juma, tāpēc 10 vajadzēja izstrādāt. Darbs ta

pis atbilstoši Ballu valodu katedras tradīci

jām: katedras darbā biezi ir bijis jāsastopas 

ar nepieciešamību izstrādāt docējamo kursu 

teorētisku pamatu. Katedrā viemēŗ ir valdī

jusi nopielna darba atmosfēru, kolēģu verlc 

jumi bijuši objektīvi un stimulējoši, tos nav 

ietekmējušas personiskas simpātijas, anlipa 

lijas, izdevīgums vai neizdevīgums. Gribē 
tos. lai lā bālu ari lurpmak. Šo lietišķo pro 

lēsionālo attieksmju atmosfēra ir tapuši dau 

dzi republika un pasaulē nozīmīgi darbi dau 

dzās va lodn iec ības nozarēs , p i emēram. 

A.Ozola pētījumi latviešu literārās valodas 

vē>lurē, leksikoloģijā, sintaksē u.c. LU goda 

doktore A . Lana ir izveidojusi teorētisku pa 

malu vairākām nozarēm fonētikai, leksi 

koloģijai. frazeoloģijai un frazeogrāfijai 

Profesore M. Rudzīle ir latviešu dialeklolo 

ģijas kursa un attiecīgās nozares dibinātāja 
un visā pasaulē pazīstama latviešu vēsiniis 

kās gramatikas pētniece; par grāmatu "Lai 

viešu valodas vēsturiskā fonētika'" v iga 

nupat saņēmusi A S V akaikmūskās organizā 

cijas "Ra inavc" nodibināto izcilās latviešu 
fonēliķes Annas Ābeles balvu. Šo faklu mi 
nējumu varētu vēl turpināt. Galvenais 

Universitātes Ballu valodu katedras docētāji 
godam turpina katedras dibūlalaj.1 J. Kilii/V 
lina novēlējumus un allīsta lās latviešu va 

lodniecības nozares, kas svarīgas gan zi 
nātnē. gan studentu izglītošana. 

I. Freimane uzsvēra, ka viņai ir l ie ls 

prieks strādāt šādu tradīciju gaisotnē. Viņas 

grāmata par valodas kultūras teoriju ir liels 

darbs, kui ieguldīti piecpadsmit gadu pūliņi. 

Par lo 1. Freimane. tolaik docente. 1993. gad-

.1 14. decembrī aizstāvēja disertāciju liabili 

lētā filoloģijas doktora grāda iegūšanai. Par 

so iiarbu ir daudz pozitīvu atsauksmju gan no 

latviešu, gan igauņu, gan lietuviešu zinātnie

kiem. Igauņu valodnieks H. Sāli ir atzinis 

darba nozīmību starptautiskā līmenī. 

Visi profesores I. Freimancs zinātniskie 

pētījumi ir izmantojami studentu auditorija. 

Eiropas dalu bazē ievadīti dali par profeso-

res I. Freimanes pētījumiem lalviešu literāras 

valodas kultūras icorijā un ari par mūsdienu 

lalviešu valodas sistēmas, it īpaši sintakses 

izpēt i . Pašreiz la lv iešu va lodniec ībā 

pamatīgāk izpētīts vienkāršs teikums, un las ir 

l ikumsakarīgi , j o v ienkāršs teikums ir 

sintakses pamatvienība. Taču pienācis laiks 

aii salikta leikuma un teksta pamatīgākai 

izpēiei modernā skatījumā, tāpēc profesore 
I. Freimane nolēmusi īpaši pievērsties lalviešu 

valodas saliktā leikuma pēlīšanai. bcl teksla 

sintakses jautājumus pētī viņas doktorande 

Ilze Lokmanc. Novēlēsim viņām panākumus! 

Intu Irt linam uzklausījusi 

AIJA ŠVLTE 

ProJ. I. Freimane (otrajā rinda no kreisās) starp latviešu valodniekiem Baltu 
valodu katedrā 
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2 2 0 GADUS VECS PADOMS 
Gothards Fridrihs Stendeis 60 gadu 

vecumā uzrakstījis"Augstas gudrības grā 

matu" Rakstījis latviešiem, kas lidz tam 

zinājuši tikai Bībeli 

Pats mirdams uz kapa licis rakstīt: " Š e 

aprakts G. F. Steuders l a tv i s . Dz im. 1714 
mitis 1796 ' . Vāciet is būdams, latviešu 

bērniem sastādījis "B ik lu āb ic i " . Kāpēc 

Vecais Steuders mīlējis Latviju un latvie 

sus? Lieki jautai t iem. kas pasi mii , bet 

citi jau nesapratīs tik un tā. 

La i mūsu z in ību tempļa jubi le ja pie 

mums atnāk 220 gadus vecais padoms. 

"fJatirsi. mīļi latbtrsl. tā kā ta btrbablļasana 

brr ptr btsām. proti, garīgām Unām. tā bfr la 

gudrība Ir plf sāni. 6ā plt blsām ctlām laicīgām 

iMi ia t i - . ibāui . J o balrak bltna laulā īstā. labā 

gubrlbā pieaug. |o birtas lalmt ctļās. 

i*iuoi..is .a i blsā l ibst t lib-.rurs. mgubra l s 

.iiLiifmi tums i , taiurr isgalsi . #ubriba aplaimo 

ualblsauas. gudrība bara .nin auglīgu, gubriba bob 

riirtai, brsrilbu. mantas un Ugu ōābosanu." 

"NORIT PLAŠA SADARBĪBA AR CITU VALSTU 
AUGSTSKOLĀM" 

— tā apgalvoja LU Zinātņu prorektors profesors 
RIHARDS KONDRATOVIČS un laipni piekrita pastāstīt 
sīkāk par LU kontaktiem ārvalstīs. 

— Patlaban mūsu Universitātei ar dažā

du ārvalstu augstsko lām ir nos lēg t i 26 
sadarbības līgumi. Plaša sadarbība norit ar 

vairākām Vācijas augstskolām, il īpaši ar 

Minsteres universitāti, arī ar Maincas uni

versitāti, ar šīs universitātes kolēģiem sa

darbojas L U Vēstures un filozofijas fakul

tāte. Mūsu fiziķi aktīvi strādā Hanoveras 

universitātē, ar Berlīnes Brīvo universitāti 

labi kontakti ir i z ve ido juš i es jur is t i em. 

Joprojām ir saglabājušies un turpinās kon

takti ar Rostokas universitāti, kura šoruden 

svinēs savu 575 gadu jubileju, tātad tieši 

par pieciem gadu simtiem ir "aizsteigusies 

priekšā" mūsu Universitātei , ar Ščecinas 

Domskas un Krakovas universitātēm Poli 

jā. Veiksmīgi norit arī mūsu salīdzinoši ne 

sen aizsākusies sadarbība ar Skandināvijas 

valstu augstskolām kopā ar Stokholmas 

universitātes ko l ēģ i em šobrīd strādā L U 

Pedagoģijas un Bioloģijas fakultāte, kā arī 

Stokholmas universitātes bibliotēkā pastāv 

Baltijas centrs, kurā ir stažējušies fi lologi. 

Ekonomikas fakultātei savukārt ir aizsā

kusies sadarbība ar Linčepingas Ekonomi

kas skolu. īpaši vai pieminēt Orhūsas uni 

versitāti Dānijā, kuras kolēģ i ir snieguši 

lielu palīdzību L U Pol i to loģi jas katedras 

izveidei Eiropas līmenī. 

Joprojām pastāv labi kontakti ar augst

skolām- lu-vākajās ārzemēs, t.i.. ar Vi ļņas 

un Tattu universitāti. Varētu sacīt arī. ka 

sadarbojamies ar Maskavas. Sanktpēter 

burgas un Kijevas universitāti. 

—Ja varētu izvērtēt, ar kuru augstsko

lu vai augstskolām LV ir visciešākie sa

darbības līgumi? 

- Var noteikti apgalvot, ka visciešākā 

sadarbība L U notiek ar Minsteres univer

sitāti, kura līdz šim ir sniegusi ļoti lielu at

balstu studiju procesa tehniskajā iunlroši-

nāšanā. A r Minsteres universitātes palīdzi 

bu L U Svešvalodu fakultātē ir izveidots 

Valodu centrs, kurā ir iespējams, izmanto 

jot datortehniku, apgūt nev ien vācu. bet 

arī angļu un franču valodu, ir iespējams 

mācīt ies gan individuāl i , gan grupveida 

nodarbībās. Pats jaunākais sūtījums, k o 

esam saņēmuši no Minsteres kolēģiem, ir 

audiolaboratorija. ko sastāda ļoti moderna 

svešvalodu apguvē pielietojama tehnika. 

Pagājušā gada beigās no Minsteres univer

sitātes saņēmām arī tipogrāfijas iekārtas. 

L īdz tam vienīgā mūsu Universitātē piee 

jamā iespiedtehnika bija novecojusi rotop 

rintveida tipogrāfija, ko izmantot dažādu 

mācību līdzekļu iespiešanai bija loti prob

lemātiski. Šobrīd jaunās tipogrāfijas iekar 

tas jau ir uzstādītas un atrodas Baznīcas 

ielā 5, un ir paredzēts, ka savu darbu jaunā 

tipogrāfija sāks ar L U 75 gadu jubilejai 

veltītu Universitātes pasniedzēju biogrāfi 

jas nodrukāšanu. Bet. izsakot pateicību 

Minsteres ko l ē ģ i em par dāv inā jumiem. 

L U Senāts Minsteres universitātes rektori 

profesori Mariju Vaznu ir ievēlējis par L U 

filozofijas goda doktori un četri Minsteres 

un i ve r s i t ā t e s m ā c ī b s p ē k i it saņēmuši 

lektora atzinību. 

— Kā es saprotu, sadarbība ir aizsā

kusies jau krietni sen, bet kādas ir jaunā

kās aktivitātes? 

— Eiropas Kopienā līdzās dažādām ci 

tām p r o g r a m m ā m , kā p i e m ē r a m . 

T E M P U S , ir izveidota P H A R E prograin 

ma, kuras ietvaros notiek triju specialitāšu 

pārstāvju — grāmatvežu, menedžeru un 

dažādu iestāžu — f i rmu, banku u.c. 

pārvaldes speciālistu — kvalifikācijas cel

šana vai pārkval i f ikāci ja , p iemēro jot ies 

jauniem apstākļiem. P H A R E programma 

darbojas 25 valstu dažādās universitātēs 

un. 12. augustā ar franču kolēģu dalegāci 

jas ierašanos ir aizsākusies ari L U iekļau

šanās P H A R E programmā un tajā piedalās 

vairākas mūsu Universitātes struktūrvienī

bas - Matemātikas un informātikas insti

tūts un Grāmatvežu kvalifikācijas celšanas 

centrs un Pašvaldību darbinieku kvalifikā

cijas celšanas centrs l īdz šim jau ir piedā

vājuši iespējas iepazīties ar jaunāko grā

matved ībā , dator tehnikas izmantošanu 

grāmatveža darbā un tagad šo darbu turpi

nās saistībā ar P H A R E programmu. Ir plā

nots, ka ar P H A R E programmu sadarbo

sies mūsu universitātes. Profesionālās at

jaunotnes centrs. Katrā gadījumā franču 

kolēģi bija patīkami pārsteigti par pasāku

miem, kas pie mums jau ir veikti , un ir 

priecīgi par aizsākušos sadarbību. Ir pare 

dzēta iespēja mūsu pasniedzēj iem stažē 

ties dažādās P H A R E programmas dalīb 

augstskolās, kā arī ārvalstu pasniedzēju 

darbs, apmācot L U mācībspēkus šeit. 

Tātad var droši apgalvot, ka mēs Latvi 

jas Universitātes triju gadsimta ceturkšņu 

jubileju sagaidām, noritot plašai un ļoti 

vērtīgai sadarbībai ar citvalstu augstsko
lām, un ka mūsu mācību spēkiem, tā stu
dentiem ir iespēja iepazīties ar studiju pro
cesu daudzās valstīs. Jau vienīgi vācu aka

dēmiska apmaiņas dienesta, kas organizē 

citu valstu studentu apmācību dažādās Vā
cijas augstskolās, darbības ietvan»s ik ga

du apmēram 20 L U studentiem tiek p ie 

dāvāts studēt Vācijā. Joprojām aktīvi strā 

dājam arī T E M P U S programmas ietvaros. 

Sarunājusies MAGDA RIEKSTIŅA 
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GRIBĒJU KAUT KO CITĀDU - IZVĒLĒJOS LATVIJU 
la II.. i. • ; : > . , . ! L ItlVcrsllatC 

studē ne likai pašmāju studenti, bet ari viens 
o i rs no tālākām z e m ē m atbraukušais . 
Diemžēl šobrīd neizdevās noskaidmi statis
tikas dalu- par dažādu ārvalstu SLTKLCNLU stu
dijām 11 fakultātes, l v i toties man izdevās 
sasiapi un 11/ sarunu aicināt KR IST ĪN I MIL-
LERI n»> Minsieres kura š o g a d ir nolēmusi 
klausītie- lekcijas l.U Filoloģijas un sveš
valodu fakultātē. 

- Kristīne, kā m izlēmi braukt studēt uz 
I atviju'.' 

Mins i e r ē es studēju romānis t i -
ku franču un ilā|u valodu, psiholoģiju UN 
ari ballistiku. Tā ari radās interese par Latvi

ju, latviešu valodu. P a l s v j u v IM mani sludl 

ju b i edr i , kas i/ lēmuši studēt ā rzemēs 
izvēlas Franciju vai Angliju. Man gribējās 
kaut ko citādu, lāpēc atbraucu u/. Latviju, 
izmantojot D A A D (lulk. vācu akadēmiskais 
apmainās dienests) palīdzību. Es arī saņemu 
man piešķirto D A A D stipendiju. Šobrīd 
Latvijā no Minstcres ar šo stipendiju esmu 
vienīgā, cik man zināms, citi vācu studenti 
pārsvarā aizbrauc sludēl uz Krieviju, bet 
tāpat kā Latvijā viens sludents studē Igauni 
jā. Uz Rīgu atbraucu pavisam neilgi pirms 
studiju sākuma - 29.augustā. Jāsaka gan, ka 
Rīgā neesmu pirmo reizi - šeit pabiju jau 
pagājušajā gadā. 

- Kādi ir tavi iespaidi par Rīgu un par 
Ijatviju? 

- Esmu dzirdējusi sakām, ka Rīga esoi 
līdzīga Minsterci. bcl, manuprāt, tā las nav. 
R īgas Vecp i l sē ta noteikt i ir vecāka par 
M ins t c r e s V e c p i l s ē t u , šeit b iež i ir 
sastopamas ēkas jūgendstila arhitektūrā, 
kādu Minsierē tik pat kā nav. Latviju vēl 
īpaši daudz neesmu apceļojusi, bet cik nu 
esmu redzējusi - daba man šķici ļoti skaista. 

Kas man šobrīd visvairāk nepalīk tie ir 
dzīves apstākļi, dzīvoju Burinieku ielas stu 
dentu kopmītnē un neskatoties uz to, ka kop 
mītnes atmosfēra ir jauka, sadzīve sagādā 
daudz problēmu. Loti labprāt vēlētos savu 
dzīves vielu mainīt - kaut vai uz kādu cilu 
LU studentu kopmītni. 

- Kā tu jūties mūsu Universitātes studiju 
atmosfērā? 

- Es klausos lekcijas baltu valodniecībā 
un li lcralūrvēslūrē kopā ar trešā, celurlā 
kursa latviešu f i lologiem, un celurlā kursa 

tv e s v a l odn i ek i em traucu l i l o l o g i e m . 
Godīgi sakot, mācības šeit man sākumā likās 
lādas kā pie mums skolā. Nē. nē. ne jau ap
gūstamās vielas, bet gan pasniegšanas meto
dikas ziņā. Biju pieradusi, ka lekcijās notiek 
diskusijas - šeil tā nav. pasniedzējs vienīgi 
lasa un studenti pieraksta. Minstcres Univcr-
siiāiē nepastāv ari tik stingrs lekciju plāns un 
lekciju sadalījums atbilstoši kursiem kā 
šeil - lekcijas ko noklausīties studenti var 
izvēlēties brīvāk.Man loti palīk. ka LU . ¡1 
īpaši franču filologiem, studentu skaits lck 
cijās ir neliels.Vispār latviešu studenti man 
liekas ļoti jauki un komunikabli, ir viegli ar 
viņiem kontaktēties. 

Man jau bija iespēja iepazīties ar kādu lai 
viešu studentu iradīciju - Aristoteļa svēt
kiem. Man tas liekas ļoti apsveicami, ka jau
najiem studentiem, uzsākot studijas LU. tiek 
rīkoti šādi sveiki. Vācijā šādas iradīcijas nav. 

- t'aī tev brīžiem nerodas problēmas ar 
latviešu valodas prasmi? 

Nē. lā kā savas pamatzināšanas man jau 
it un latviešu valodu visu laiku dzirdu ap
kāri, īpašu problēmu ar saprašanos man nav. 
Protams, gadās, ka ir grūti sckoi pasniedzēja 
stāstījumam. 

- Tavi nākotnes nodomi un aizraušanās? 
- Par nākotni vēl grūti skaidri ko paicikt. 

Labprāt gribētu strādāt Latvijā Ārlietu Minis 
uijā vai vēstniecībā. Aizraušanos man ir 
daudz spēlēju Paulu, nodarbojos ar zirgu jā
šanas spurtu, ziemā labprāt slēpoju, daudz lasu. 

Ar KRISTĪNI MILLERI sarunājusies 
MAGDA RIEKSTIŅA. 

LIELĀKA LU AUDITORIJA - KRONVALDA BULVĀRI 4 

Bioloģijas lakultate nesen liku atvērta jauna auditorija. Paš

laik tā ir pali lielāka visā Universitātē - tajā lekciju var vienlai

cīgi noklausīties 2(K) studentu.Šī auditorija ir ari pati modernākā 

- lekcijās tiek izmantoti mikrofoniņi ar kuru palīdzību mācīb

spēks un studenti l ieliski var dzirdēt viens otru, nemaz skaļi 

nerunājot. Profesors Kaspars Kroders ar to bija strādājis tikai di

vas reizes, taču atzina: "Man patīk šie mikrofoniņi. Es domāju. 

ka studenti mani dzird. Neviens vismaz ausis nespice un pec tam 

arī nežēlojas, ka nav dzirdējis. Bez tam, ja būs vajadzība, labo 

rante solīja arī kodoskopti." 

Auditoriju apskatījuši INESE SIKSNA 

un TENIS NIGUIJS (foto) 
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LU MUZEJA JAUNIEGUVUMI 

Latviešu Centrālas Padomes 

nozini He 

Stīgas eleklromelrs, kus piederējis 

Fricim Gulbim, kas bija viens no 

labākajiem I.atvijas fiziķiem 20.— 

JO. gados. 1944. gadā emigrējis uz 
ārzemēm un bijis viens no Baltijas 

Universitātes Pinneburgā 

dibinātājiem 

Grāmatas, ko dāvājis Amerikas latviešu apvienības Latviešu Darbu Sarkanu karoga ordenis, piešķirts P. Stučkas vaida 

institūta pārstāvis Rļodnieka kungs nosauktajai Universitātei 

Prof. Friča Gulbja 

BALTIC i m v R v n Trīszvaigžņu ordenis 

Study Hunk 

Baltijas Universitātes 

arhitektūras un inL zinātņu 

fakultātes studenta Arnolda 

(i ra maliņa studiju 

grāmatiņa 

Aķtm, 

_ ' ßssafm. 
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IM 
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Par saviem krājumiem informējusi 
LU muzeja direktore 

IRĒNA ŌNDZULE 
Foto liecības sniedzis 

TENIS NIGULIS 
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20.gadi 
V s i , K A R I . I S S k A I . D K R S bija le 

stājies Latvi jas Universitātes Medic īnas 

fakultāte jau tālajā I'M" gadā. Publicējam 

viņa atminas par I sen iesi i i. Tagad viņam 

ir l>3 gadi un viņš ir visvecākais LU absol 

vents Viņš ii daudz, c ie l is Sibīri jā, kur 

viņš zaudēja dzirdi un redzi, un arī vēlāk, 

atgriežoties Dzimtenē. 

"1919.gada maijā, pēc 5 mēnešu Pa

domju karaspēka okupācijas un miera no

slēgšanas ar Maskavu, iestājās rosīga sa

grautās saimniecības atjaunošana. Rīgā ra
dās liels zinātnieku sakopojums. 

I oI9g.27.septembrī Universitātes aulā 

rīta pusē notika mācības spēku un studēti 
tu sanāksme. Pievakarē Operā notika dibi

nāšanas sanāksme, kurā piedalījās prezi
dents K.Ulmanis, sabiedriskās organizā

cijas un studenti. K.Ulmaņa runa bija īsa 

un saturīga. Viņš aicināja Universitātes 

studentus nest gara gaismu tautā. Rektors 

Felsbergs izskaidroja Universitātes nākot

nes uzdevumus. 

Pareizticīgo semināra telpas, kuras vēlāk 

nosauca par "Anatomikumu". nodeva Medi

cīnas fakultātei Dekāns Zariņš uzrunāja 

klātesivios ar piezīmi, ka te ir divas grupas, 

iesācēji un studenti, kas tuipinu studijas. 

Pirmā nedēlā studentiem uzdevums bija 

sakaitot Medicīnas fakultātes telpas. Maz

gājām grīdas, logus, durvis uir pat sienas. 

Anatomikuma zālē. kur logi bija uz Dau 

gavas pusi. atradās četri galdi cilvēku mir

stīgajām atliekām. 

DAŽAS ATMIŅAS PAR LU 
Nākošajā nedēlā sākas lekcijas. Līķu 

preparēšana izpalika, j o ar morgu nebija 

saskaņota rīcība 

Gribu pastāstīt par saviem pasniedzi 

j i em. N o Zv i edr i j a s bija ieradies prot 

Bahmanis. Viņa lekci jas anatomijā bija 

loti interesantas, ar dažādām piezīmēm uti 
p iedz ī vo jumiem, kas mūs uzjautrināja 

Vācu valodas zināšanas, izrādījās, vairā 
kurnam izpalika, bet. to neievērojot, viņa 

lekcijas radīja dzīvu interesi. Ja es runāju 
par ķīmiju, tad atceros neorganiskās ķīnn 

jas prot". Centners vēru. Viņš bija poļu tau 

tības. Lekcijas lasīja krievu valodā. Ja lek 

cijas laikā notika kāda sarunāšanās mūsu 

starpā, viņš pārtrauca lekciju un paziņoja, 

ka turpinās t o . kad b e i g s i e s t roksn is . 

Nākošās lekcijās neviens nedrīkstēja put 
i ep īkstēt ies . Man ļoti s impat izē ja viņa 

disciplinētā uzvedība. 

Organiskās ķīmijas prot. Fišers lekcijas 

lasīja ātrā tempā. Tā ka grūti bija pierak 

stīt un atzīmēt. Ja lekcijā izteica nesapro 

tamu frāzi, viņš atvainojās un to atkārtoja. 
Ķīmijas fakultātē bija lekcijas par da 

bas zinībām un ģeoloģi ju, ko lasīja prot. 

P o p o v s — īsts zemes zinātnieks. V iņam 

bija veselas kolekcijas dažādu akmeņu un 
kristālu, ko deva taustīt studentiem. Savās 

lekcijās viņš neaizmirsa pat zvaigznes un 

debesis. Nākošos gados viņa lekcijas atz.i 

na par nevajadzīgām. 

Vēl jāpiemin prot. Kt inbergs. Viņš pa 
sniedza fizioloģiju un tās ķīmiju. Nosvērts, 

mierīgs un mazrunīgs. Eksāmenos viņam 

bija savdabīgs gājiens. Pasniedza rakstiski 

studentam vairākus jautājumus, uz kurieni 

būs jāatbild un atļāva 

padomāt , bet viņš 

pats nodarbojās ar la
sīšanu vai raksfīša 

nu. Visgrūtākās bija 

o rgan i skās ķ īmi jas 

analīzes. Nu tad bija 

jāsagatavo "špikers". 

T ie gāja no viena stu 

denta pie otra. 

1914.g.5.oktobrī 

R ī g a i tuvo jās vācu 

karaspēks Bermonta 

vadībā. Es iestājos kā 

b r ī vp rā t ī ga i s pulk

veža Zommera batal
jonā. Jāsaka, ka uzbrukumu apturēja tieši 

studenti un skolnieki. Es biju feldšeris. Mēs 

vāciešus padzinām līdz pašai robežai, km 

tiku ievainots kājā. Par cīņām pret Ber 

iiHHttu saņēmu trīszvaigžnu ordeni un divas 

medaļas. Pavisam man piešķirti 13 ordeņi 

un medaļas 

N o v e m b r a be i gās d e m o b i l i z ē j o s un 

nākoša dienā ierados Anatomikuma. kur 

medicīnas studenti grieza un dālija miru 

sos Studiju I. semestris bija vairāk teorē 

lisku lekciju veidā, tādēļ kontakts ar slim 

niekiem un slimnīcām nebija. 

Vēl nedaudz par sevi. Medicīnu pabei 

dzu studēt 1928.gadā, zobārstniecību 

1932.. bet Varšavas medicīnas kara aka 

dēritiju—- 1934.gadā ar pulkveža pakāpi. 

Mana specialitāte ir žokļu un sejas ķirur 

ģija. ko ieguvu Vīnes Universitātē, kā ari 

V īnē un Ber l īnē p ie pr ivāt iem ārstiem. 

Līdz. karam strādāju Sarkanā Krusta galve

nā valdē ar uzdevumu radīt I Palīdzības 

o rgan i zēšanu s l imn ī cās un apmāc ībās 

kursu ve idā .Vad ī ju A i z sa rgu galvenajā 

štābā sanitāro da]u. Uzrakstīju grāmatu ar 

ilustrācijām četros izdevumos "Anatomija, 
f iz io loģi ja, pirmā palīdzība un higiēna". 

1940.gariā fakultātes padomei iesniedzu 

savu disertāciju, taču 1941.gada I4.jūnijā 

mans ceļš veda lopu vagonā pavisam c-

itur. Esmu sešu redzamāko organizāciju 

goda biedrs. Tagad aicinu turēties kopā un 

cīnīties par savu Tēvu zemi. 

30.gadi 
A R N O L D A C 1 L D E R M A Ņ A vārds 

Latvijas Universitātei nav svešs. Viņš bija 

tās pirmais komunistiskās partijas sekretārs. 

— A r ko jums asociējas vārds Latvijas 

l 'itiversitāte? 

Attēla trešajā rindā no apakšas otrais no kreisās 

Es mācī jos Inženierzinātņu fakul 

fātes Kultūrtehnikas noda|ā. Studiju laiks 

asociējas ar darbu. Es biju mazturīgs, tā 

(Turpinājums IH.lpp.) 
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(Turpinājums no I7.lpp.) 

pēc man bija jāstrādā. Lekcijas tikpat kā 

neapmek lē ju . L i e lu daudzumu tā laika 

studentu varēja apzīmēt ar vārdu "mūžī

gais students". -MK/» studentu strādāja pa

ralēli mācībām. 7CA studijas pabeidza pēc 

1 0 - 12 gad i em Kas bija |oti cent īgs , 

be idza ātrāk. Bet jaunībā jau c i l vēk i ir 

laiskāki, v iņ iem patīk uzdz īvot . Sevišķi 

korporeļ i bija l iel i uzdz īvotā j i . V iņ i arī 

bija no turīgām aprindām. 

P i rms paša K .U lmaņa apvērsuma es 

bi ju s tudentu b i e d r ī b a s " Z e m g a l i j a " 

priekšsēdētājs. Tajā lielāka daļa bija soci

āldemokrātiski noskaņoti c i lvēki , bija arī 

komunistiski un centriski noskaņotie. 

Katru piektdienu mums notika sanāk

smes ar referātiem par zinātni, polit iku, 

vēsturi. Braucām ekskursijās uz Franciju. 

Vāc i ju . Pol i ju. A r kuģi pa Balti jas jūru 

braucām, lai apskatītu Stokholmu. Helsin

kus, Sāmsalu. Eiropā mēs satikāmies ar 

kreisi noskaņotiem studentiem, piedalījā

mies viņu sanāksmēs. 

N o 30. gadu Universitātes mani izslē

dza. Tā kā es biju 30. gadu sākumā nele

gāl i iestāj ies komunist iskajā partijā un 

darbojos antifašistiskaja komitejā R īgā . 

kas vērsās pret K.Ulmaņa diktatūru, mani 

izslēdza no L U oficiāli uz 99 gadiem, kā 

ari no studentu biedr ības Z e m g a l i j a " . 

Padomju laikā I l>40. gadā mani atjaunoja 

pēdējā kursā. Es noliku gandrīz visus ek

sāmenus Sākās L ie la is Tēv i j a s karš un 

mani evakuēja. Faktiski, lai absolvētu L U . 

man vajadzēja aizstāvēt diplomdarbu un 

noliki vienu eksāmenu. 

— Vai jūs atceraties interesantus, jaut

rus atgadījumus, kas saistīti ar studijām? 

— Es uzreiz nevaru pateikt. Esmu vecs, 

neatceros. Šādas tādas anekdotes bija par 

pasniedzējiem. 

A.C ' i ldermaņa kungs nepastāstīja īsti 

studentiskus nedarbus. Viņš bija sarkas

tisks, kad atcerējās dažas politiskas nianses. 

— 1934. gadā slēdza kreisās organizā

cijas, bet ne "Zemga l i ju " . j o mūsu filistri 

bija tādi cienījami cilvēki kā Rainis. E.Vei-

denbaums. G.Zemgals. Biedrība bija dibi

nāta jau 1X95. gadā Rīgas Politehniskajā 

institūtā. Tā kā daudzi filistri, piemēram, 

A.Kalniņš, kas bija Zemnieku Savienības 

l īderis. K .Ulmaņa draugs, kļuva labējāk 

noskaņoti. "Zemgalija"" eksistēja arī Ul

maņlaikos T ā kā labēj ie fi l istri z iedoja 

organizācijai naudu, viņi bija ieinteresēti to 

saglabāt. Pēc apvērsuma biedrības valdi 

vairs neievēlēja, bet iecēla tajā filistrus. Vi

ņiem drīz apnika tā "valdīšana"" un viņi pie

krita neoficiāli ievēlēt neoficiālo valdi. 

Korporeli ļoti ālējās dzēra, uzdzīvoja. 

tērēja naudu. Parasti, kad kreisajiem, soci 

āldemokrātiem Esplanādē notika demon 

strācijas. I. Maija svinēšana, viņi traucēja 

ar savu uzvedību. Kreiso pasākumos korpo 

reļi dziedāja "Apseglo ju melnu kui l i ! " Ak . 

tagad viņi dzied " D a u g a v s abas malas" ' ' 

Arhitektūras fakultātes students 

R O B E R T S S T R A U T S savas studijas uz 

sāka 1928. gadā. bet pabeidza 1950. gadā. 

tomēr sevi par "mūžīgo studentu" neuzska 

tīja. j o īstenie "mūž ī g i e " savas studijas bija 

sākuši jau 1919.. 1920. gadā un tās turpi

nāja visu Latvijas brīvvalsts laiku. 

— Ar ko jums asociējas vārds Latvijas 

Universitāte? 

* " ,m — 

Majoros ¡936. gadu augusta 

— Latvijas Universitāte bija mācību ie 

stāde ar iestāšanās konkursu, kas bija liels 

visās fakultātēs. 1931.gadā es iestājos kor

porācijā "Tā lav i j a " . N o vienas puses tas 

man nepatika, j o ierobežoja manu brīvību 

laiku, bet no ci tas— es ieguvu daudzas ga

rīgās vērtības. Pateicoties korporācijai, jau 

nieši izkopa savu uzvedību, mācījās būt 

par sabiedriskiem ci lvēkiem. Mums visiem 

bija sava pašcieņa un to aizstāvēt bijām 

vienmēr gatavi. Pat ar ieročiem rokā. Div 

kaujas bija aizliegtas, bet tās tomēr slepus 

notika ar rapieriem un divkauju pistolēm 

Gods ir augstāks kā nāve. Esmu piedalījies 

divkaujā, taču negribu l iel īt ies.. 

— Ko jautru atceraties no studiju laikiem? 

— Profesors J. Vītols, saukts Ješka. bija 

īsts burvju mākslinieks. Vienreiz viņš mums 

paprasīja, vai mēs protam tādu j o k u — no 

vilkt vesti, nenovelkot žaketi. Mēs to ne 

mācējām, bet viņš to izdarīja. Citreiz pro 

resors prasa: "C ik dimensijas ir dzēšgumijai. 

kas atrodas viņam uz galda." Kamēr mēs 

atbildējām, ka t r ī s— garums, platums un 

augstums, dzēšgumija nozuda un profesors 

teica, ka tā tagad atrodas ceturtajā dimensijā. 

Vienus Jāņus svinējām pie nākošā arhi 

lekta, toreiz visjaunākā L U studenta 16 ga

dus vecā Jāņa Dāvja. Viņš bija pretalkohola 

b i edr ības b iedrs . M ē s a p l ī g o j ā m v iņu . 

Lielupes vasarnīcu, tajā vakarā nerunājām 

par alkoholu Taču te kāds uzsāka dziesmu 

Kādam saimniekam p ie mājām krūmos 

dz i vo j " č i g ā n i " . Vārda " a l u s " vietā tika 

dziedāts "sviestu". Tā dziesmas saimnieks 

lika saviem puišiem "k i l o sviesta izmaksāt" 

un dziesma beidzās īsti pretalkoholiski: 

"Saimnieks nu ar saviem puišiem 

Sviestu ēd un l īksmojas!" 

40.—50.gadi 
Pēckara laika Arhitektūras fakultātes 

s tudents T E O D O R S M U L I . I S j au 

vienpadsmit gadu vecumā centās uzrasēt 

savu pirmo projektu. 

— Jūsu pirmā asociācija, dzirdot vār

du — lAtvijas Universitāte? 

— Tā ir ļoti nopietna mācību iestāde. 

Tajā nav tīk viegli tikt iekšā, nav arī viegl i 

beigt. Manā laikā studijas noritēja pēc ve

cās. Latvijas laika programmas Fakultātē 

bija tikai Latvijas mācību spēki, neviena 

no Krievi jas. Tikai ap 1947. gadu mums 

sāka mācīt sociālistisko reālismu arhitek 

tūrā. Latv i jas laika profesori Birznieks. 

Stālbergs u. C. bija izci las personības un 

z inātnieki , viņus nevarēja tik vienkārši 

izmest no Universitātes. 

Man patika fakultātes mācību sistēma. 

Profesori audzināja j auno paaudzi, kura 

pārņems v i ņ u p i e r e d z i . M ā c ī b u spēki 
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strādāja ar kopīgu mērķi gatavot Latvijai 

jaunos arhitektus, v it.tu darba turpinātājus. 

Mūsu fakultātes mācību s[>ēkus. studentus 

padomju vara uzskatīja par reakcionāriem. 

K . K ! es mācījos I . kursa, mums bija tikai 

v i ena k o m j a u n i e t e . l 9 4 X . . f 9 4 9 : g adā 

komjaun i ešu ska i ts p i eauga , taču . c ik 

atceros, nepārsniedza skaitli—- 5. 

— Vai studējot ir pastrādāls kāds nedarbs? 

Viens no nedarbiem, kādā veidā āzē

jām savus kursa biedrus, bija tušas traipu 

"izliešana"" uz tikko pabeigta projekta. Pro

tams, mēs nelejām darbam virsū tušu. bet 

tas notika tā- uz. baltas lapas uzlējāin tu 

šu. pagaidī jām, lai nozust, tad i zgr iezām 

tušas traipu tin uzlikām uz projekta lapas 

blakus vecai, tukšai, apgāztai tintes pudelī 

tei. Students, kas atgriezās pie sava darba, 

to ieraudzījis, parasti sastinga kā sālsstabs. 

Interesants bija gadījums ar prot". Štāl-

bergu. Es biju izgatavoj is teātra projektu 

bez ugunsdzēsēju kāpnēm Profesors ar to 

nebija mierā. Es aizstāvējos, ka drošības 

sistēmas ir labas un ka skatītāji var mierīgi 

pagaidīt, kamēr skatuves daļa nodegs vai 

ugunsgrēks tiks nodzēsts. Uz to Štālbergs 

teica: "Jūs ar saviem nerviem varbūt varat 

gaidīt, bet es ar saviem gan n e ! " T ā nāka

majā projekta skatē viss bija kartība. 

Atmiņās ieklausījusies 

AIJA ŠVLTE 

50.—60.gadi 
VĒSTURNIEKS PĒC PAŠA GRIBAS 

L U Vēstures un f i lozof i jas fakultātes 
profesors K Ā R L I S P O C S . 

Kārlis Pocs skoloties sācis padomju laikā 
— 1944. g. Rēzeknes pedagoģiskajā skolā, 
kuru drīz pēc tam likvidēja. Kopš bērnības 
viņš interesējies par vēsturi. Tēvs . izgājis 

1 Pasaules kam, labprāt dalījies savos karagā
jienu piedzīvojumos. Sie stāsti, varas mainas 
un represijas mudinājušas meklēt atbildes uz 
vēstures jautājumiem. Tāpēc arī turpmākais 
ce ļš ved is uz Univers i tā t i . T o g a d 
izveidojusies paliesi spēcīga vēsturnieku 
grupa — trīs teicamnieki, viens no viņiem 
Kārlis Poēs. otrs pašreizējais kolēģis Aivars 
Straume. Pēc augstskolas beigšanas vēstur
nieki nebija vajadzīgi, tāpēc katrs meklēja 
darbu, kur pats varēja atrast. K. Poēs to 
atradis Lietišķās Mākslas vidusskolā. Revo 
lūcijas muzejā, līdz. parādījusies iespēja mā
cīties aspirantūrā. Vēlāk atkal darbs Politeh
niskajā institūtā, un tad 1904. g. — Latvijas 
Universitātē. Sācis kā asistents, tad kļuvis par 
pasniedzēju, docentu un, visbeidzot, arī par 
profesoru. No 1974. līdz 1983, gadam pabijis 
ari dekāna godā. Pa visu šo laiku sarakstītas 

2 grāmatas uti 3 mācību l īdzekļ i . Pašlaik 
Kārlis l 'oc stiādā Vēstures un fi lozofijas 
fakultāte Rietumeiropas un Amerikas 
jauno un jaunāko laiku vēstures katedrā. 

— Profesor, vai vēsturniekam padomju 
laikos nebija grūti strādāt? 

— Cilvēks jau prot un spēj piemēroties. 
Mēs atradām tādu tematiku, kas ļāva visu to 
brīvāk apskatīt, izņemot oficiālos "šuimpus". 
kurus nevar apiet, un lietas, kuras nevar 
citādi traktēt, piemēram, PSRS miermīlība. 
Par pārējām varēja rakstīt tā. kā tas bija. un 
var teikt, ka tā analīze, ko devām par Lat

vijas ārpolitiku, bija visai tuvu reālajai īste
nībai. Mazajām valstiņām šī lavierēšana 
siarp Scillu un Harillu visu laiku ir bijusi. 
Taču kopumā vienmēr vajadzēja būl uzvilk
tam, jo zināji, ka seko katram tavam vārdam 
un grupā ir acis un ausis, kas ziņos. 

— Vai tagad, skatoties uz studentiem, 
pašam ari bieži neienāk prātā savi studiju gadi? 

— Tas bija tā saucamais "Hrušēova at
kusnis" tūlīt pēc Staļina nāves, un arī toreiz 
bija lielas ilūzijas. Atceros, ka pēc XX kon
gresa pie mums ienāca pasniedzējs Cielavs. 
klusēdams uzkāpa uz krēsla, norāva Staļina 
bildi un teica: " S o bendi vairāk nevar ska
tīt!" Mēs visi bijām šokā, j o informācija bija 
visai pieticīga. Baumas, ka X X kongresā 
kaut kas notiks, bija, bet, kas īsti, neko nezi
nājām, j o kopmītnēs taču nebija ne lele-
v izoru. ne radio, kas varētu informēt par šo 
slepeno referātu. Pēc tam bija tāda brīvības 
sajūla. ka viss būs citādi. Atgriezās repre
sēt ie , parādījās vese la rinda darbu par 
G U L A G I E M utt.. un tam visam bija citāda 
noskaņa. Tiesa, 50. gadu otrajā pusē sāka 
"pievilkt skrūves", bet tomēr mēs beidzām 
uz zināma pacēluma viļņa, un es pat saskatu 
analoģijas ar šo posmu. 

— Vai trukulibus daudz pastrādājāt? 
— Pietiekoši, bet ne pārāk daudz, j o es 

jau vispār biju centīgs c i lvēks. Mums — 
pirmā kursa studentiem— bija ierādīta milzī
ga telpa pretim Baslejkainam, un vecāko 
kursu studenti allaž nāca pie mums spēlēt 
galda futbolu un kārtis. Dabiski, ka telpas uz 
rīta pusi ne vienmēr palika lādas, kādām tām 
vajadzētu būt. kail samiegojušies devāmies 
uz lekcijām. Un vienā tādā rītā " i epe ld " 
Vēstures — f i lozof i jas fakultātes dekāns 
Slauke un rektors Jungens. Atrod, ka galds ir 
salauzts, gultas atstātas kā kurā. daži vēl gul
tās, un dabiski, " iz l id ināja" mūs visus no 
kopmītnēm. Tikai pēc pusgada pamazām, ar 
grūtībām, atkļuvām atpakaļ, j o tic jau bija 
visdrūmākie gadi — kolhozi "noēst i " līdz 
pēdējam, un lielākā daļa studentu, sevišķi no 
laukiem, dzīvoja tikai no stipendijām, daž
kārt piepelnoties» Tas bija tiešām smags 
laiks. Jautājums par kino bija ļoti jāap
spriež — iet vai neiet'.' Man veicās. Dziedot 
kori. dabūju brīvu karti uz operu, un bija 
iespēja apmeklēt to bez maksas. Tas bija 
liels ieguvums. Bet burtiski katra kapeika 
bija jāskaita, lai izdzīvotu līdz stipendijai. 

— Vai tāpēc, ka bijāt students, tagad nav 
vieglāk iejusties viņu "ādā"? 

— Var. j o šai sabiedrībā ir būts, bet grūti, jo 
ir- laika distance — citas intereses, cita pieeja. 

INESE SIKSNA 
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50.—60. gadi 

Latv ijas valsts prezidents 
GUNTIS ULMANIS 

LIELĀS BLĒŅAS NEESMU DARĪJIS 

— Kādas ir jūsu pinnas asociācijas, iz-

(tmht vārdus ¡Al VIJAS UNIVERSITĀTE? 

Kad beidzu vidusskolu, gribēju ap

gūt ģeogrā fa prolosi ju. N e v i s skolotāja, 

bet gan zemes pētnieka, ceļotāja profesiju. 

Biju lasījis un aizrāvies ar Preževaļski. M. 

Maklaju. Man |oti patika vēsture un ģeo 

grāfija. T i e bija mani mīļākie priekšmeti. 

Bet tai laikā Univers i tāte gatavo ja tikai 

ģeogrāf i jas skolotājus, tomēr es turp de

vos cerība, ka iestāšos un vēlāk pārproti 

lēšos uz Leņingradas augstskolu, kurā bija 

pētnieciskās ģeogrāfi jas novirzieni. Startē

ju neveiksmīgi eksāmenus nolīku, bet 

konkursu neizturēju 

T o r e i z v isnepopulārākā fakultāte L U 

bija ekonomist i , kas visiem likās tāds iz 

smiekla objekts. Valsts to bija nostādījusi 

tik zema l īmeni, ka tui strādāja tikai šīs 

specialitātes entuziasti, j o valsts nebija ie 

in t e r esē ta e k o n o m i s t u s a g a t a v o š a n ā . 

PSRS republikās nemaz nevajadzēja labus 

ekonomikas speciālistus, j o valstī bija sa-

te l ī tekonomika. centrs Maskavā noteica 

visus ekonomikas procesus. T i e š i tāpēc 

Ekonomikas fakultātē, kas bija piesātināta 

ar politekonomiju, marksismu, zinātnisko 

komunismu, nepietika studentu. 

Tā es nokļuvu fakultāte, kas toreiz bija 

visnepopulārākā un šobrīd ir vispopulārākā 

Es esmu gandarīts, ka dzīve tā ir iegrozījies, 

jo es gan neticu, ka no manis kaut kas būtu 

iznācis ģeogrāfijas fakultātē studējot. 

Tomēr augstskolā man bija loti spējīgi 

pasniedzēji. Ar baudu varēju klausīties trīs 

četrus pasniedzējus, kas man palikuši labā 

atmiņā P i emēram, pasniedzējs V i l k s — 

"Sa rkanās " profesūras spi lgts pārstāvis. 

Viņš bija cietumā iemācīj ies un pēc tam 

vismaz 25 reizes lasījis un vēlreiz pārla

sījis Marksa "Kapi tā lu" . Eksāmenā v i ņ š 

i zve lkot biļeti, teica tā: " Pirmais jautā 

jums ir Marksa "Kap i t ā l a * 

2. s ē j u m s . 3. noda ļa 

4. apakšnodaļa. 5. paragrāfs 

trešā r indkopa no apakšas 

Lūdzu, sāciet !" 

Tāds . lūk. bija viņa st i ls ' 

Bet tikpat labi viņš zināja an 

Kurjē. Simonu, citus filozofus 

un ekonomis tus no agr īnās 

pasaules. Tieši profesora Vi l 

ka fundamentāl istus, lai ari 

teorija bija tīri sociāl ist iska 

un komun i s t i ska , i emāc ī ja 

studentus strādāt ar literatūru 

dažādiem jēdzieniem, katego 

r i j ā m , autoru pausta jām d o m ā m . F.s 

domā ju , ka šobr īd varu v iņam pateikt 

paldies, j o nav svarīg i , vai es iemācījos 

p o z i t ī v u s vai nega t ī vus vē r t ē jumus , ir 

s v a r ī g i , ka e s a p g u v u šos j ē d z i e n u s , 

kategorijas un spriedumus. 

Vē l atceros rektoru Jurgenu. kas ari ir 

dzīva vēsture. Viņš kategoriski aizliedza uz 

eksāmenu mācīties pēdējā vakarā. Labāk 

ieteica aizbraukt iztrakoties kādā za|um 

ballē, atpūsties un tad doties uz eksāmenu. 

Mācī jos , pēc manām domam, v iduve 

j i — četrinieka līmenī. Es biju iestāstījis 

savai vecaimammai. ka vislabākā atzīme 

tagad ir 4. j o 5 vairs neliek. Viņa tad arī 

bija pārliecināta, ka mazdēls mācās tik la 

bi kā neviens, j o es visus eksāmenus no 

liku uz 4. 

— Parasti nesaka, ka studenti palaid

ņojas, drīzāk — dumpojas, apliecina sevi. 

Kā bija justi laikā? 

— Manā laikā studenti bija dzīvesprie 

c ī g i un pa l a i dn ī g i , v i e n m ē r ga tav i uz 

visādām ēverģēlībām un izdarībām. Es ari 

neatrados pēdējās rindās. Esmu gan kavējis 

lekci jas, gan špikoj is . Bet špikošanu es 

pārtraucu pie profesora Sīrona. kas bija vēl 

viens no '"Latvijas laika" profesoriem 

vesela enciklopēdija. Reiz eksāmena laikā 

viņš izgāja ārā un es visu kārtīgi norakstīju 

no grāmatas un izstāstīju perfekti vēl 

gudrāk nekā viņš. Bet saņēmu 3 ar mīnusu 

Es neprotestēju, j o visu biju uošpikojis. 

Lielās blēņas gan neesmu darījis, ne de 

dzinājis, ne kāvies. 

— Jūs esat bijis arī pasniedzējs LU. 

— Kad atgriezos no dienesta, vienlai 

cīgi sāku darbu gan ražošanā, gan RPI un 

L V U kā pasniedzējs. Pasniedzēja darba 

laiks man ļāva secināt, ka daudz ko mēs 

darām aplam, tomēr tik lielas drosmes, lai 

to pastāstītu studentiem, man Debija. Tikai 

sarunas ar neklātienes studentiem veidojās 

daudz brīv akas. Šķiet, ka tas bija pats inte 

tesantākais darbs mana mūžā. j o bija ie 

spējams pēc lekcijām sarunāties ar stu 

dentiein. uzzināt viņu viedokli. 

— Vai varētu teikt, ka pasniedzēja 

darbs bija vērtīgāks par studijām? 

Jā. gan cilvēciski, gan arī lietderības 

dēļ. j o pasniedzējs rēķina katru minūti, ko 

students bieži izl ieto vieglprātīgi. Es gan 

negribētu studentus aicināt to nedarīt, j o 

visam ir savs laiks to. ko var atļauties 

studiju laikā, nekad nevarēs atļauties vē

lāk, ko var atļauties neprecēts ci lvēks, ne 

kad precēts. A p l a m s ir tas students, 

kurš v isus studiju gadus būs pavadījis pie 

grāmatām. Viņš daudz zaudēs no pasaules 

un cilvēciskās izpratnes. 

ROBERTS PUTNIS 

DACE KREJERE 

STUDENTIEM VAIRS 
NEMIRDZ ACIS 

Kinorežisors ANSIS EPNKRS 
— Kādas ir jūsu asociācijas, izdzirdot 

LATVIJAS UNIVERSITĀTES vārdu? 

Loti. loti dažādas. Es vienmēr esmu 

bijis loti aktīvs, un tātad ;uī vienmēr opozī

cijā. Es mācījos Vēstures un Fi lo loģ i jas 

fakultātē; Latviešu valodas un literatūras 

nodaļā. Patiesībā es vēlējos studēt žurnālis 

nku. bet tajā laikā Rīgā tas nebija iespējams 

un. lai to darītu Maskavā, trūka līdzekļu 

Augstskola ir savdabīgs peiNonības veioV 

šanās laiks. gadi. kuros jaunie cilvēki sevi 

pašapliecina. meklē jaunas vērtības. Tātad 

notiek rīvēšanās gan ar sevi. gan ar augstskolu. 

Es arī biju v iens no tiem tipiskajiem 

studentiem, kuriem 2. kursa z iemas se

mestris ir kritisks, j o tad students ir pie 

v īsa jau pieradis un zina, kas ir jādara 

Viss kļūst pārāk ierasts un tad ir vaja 

dzigas jaunas emocijas. Es to izdarīju, aiz 

braucot uz pusgadu okeāna siļķes zvejot. 

— Jūs arī darbojāties tā laika Univer

sitātes avīzē. 

Tajā laikā av ī z i sauca " P a d o m j u 

Students" un mums bija brīnišķīga kom

pānija. Mūs vadīja Dzidra Sondore. Akt īv i 

darbojās Pēteris Ze i l e . Rihards Kalvāns, 

Andris Briedis. Mēs pilnīgi visu darījām 

paši. Es pats zīmēju dažādas emblēmas, 

rakstīju stāstus, reportāžas. Tā bija brīniš

ķīga saliņa lielajā Universitātes jūrā. 
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— I II ka bija ar brīvību.' Vai jūs pā

rak daudz neiegrožoju, nekontrolēja? 

Man liekas, ka mana paaudze šodien 

pārāk pārspīlēti runā par gar īgo apspie

stību Vajadzēja jau uzmanīties, kritizējot, 

p i e m ē r a m . L I ! s i s tēmu vai kādas sa 

biedriskas norises, bet. ja c i lvēks nebija 

pārāk orientēts 11/ l ielo politiku, tad tā dzī 

ve nemaz tik sarežģīta nebija. Man laikam 

vislielākā sadursme ai valdību bija par rak-

stu. kurā es centos iz tē lot ies , kāda būs 

stuilentu dzīve Rīga pēc dažiem gadiem. — 

kad būs gān ilažādi siudeutti klubi, gan 

kafejnīcas. Mani izsauca pat pie rektora 

G r i n b e i g a . kurš a izrādī ja : " V a i nu tik 

vieglprātīgs sapnis ir šodien jāsludina." Tas 

varbūt tagad liekas naiv i. bet tā nu tas bija. 

Otrs gadījums bija IL>5K. g.. kad kopā 

ar c i t iem L U studentiem biju kazahi jā 

D z ī v o j ā m vienā teltī un i zdevām savu 

žurnālu "17 K K S " . kura atšifrējums i r " l 7 

Kl iedz ieni Kazahijas stepē". Un par šo 

žurnālu ieinteresējās čeka. Nekā politiska 

jau tur nebija, vienīgi nelegāls žurnāls, kut 

rakstījām šaržus par pasniedzēj iem, par 

kāršu spēlēm utt. 

— Studenta dzīve nav tikai mācīšanās, 

jaunu vērtību meklēšana. Tajā ir arī 

trakulības. 

— Tās jau parasti norisinājās darba laikā 

kolhozos I iels pārdzīvojums bija. kad man 

I kursā, aizbraucot uz kolhozu, kā kursa 

vecākajam vajadzēja sadzert ar v i s i em 

priekšniekiem, lai iegūtu v iņu labvēlību. Tā 

bija pirmā re i ze , kad tik pamatīgi p i e 

dzēros. Vēl piedalījos rūgušpiena dzeršanas 

sacens ībās , kur i e g u v u II v i e lu , j o es 

izdzēin 13 glāzes, bet Andris Briedis 18. 

— Jūs tagad pats strādājat ar stu

dentiem kultūras Akadēmija. Kādi ir 

šodienas studenti? 

— Es tagad visu laiku domāju par to. 

kāpēc studentiem nemirdz acis. kad tie 

satiekas ar interesantiem un nepazīsta 

miem ci lvēkiem, kāpēc viņos vairs nedeg 

tā zinātkāre, kas dega mūsos. 

Un vēl studenti daudz zaudē. Universi 

tātes fakultāšu izsvaidīfības dē|. Daudzām 
fakultātēm trūkst savas auras, intimitātes. 

Ja būtu stuilentu pilsētiņa, kur gan mācību 

telpas, gan klubi, gan kopmītnes atrastos 

vienā vietā, tad valdītu pavisam cita gai 

sotne. būtu daudz, lielāka kopības izjūta 

DACE KREJERE 

70.—80. gadi 

FILOZOFIJAS 
PAMATIEZĪME — 
GARAS RUNAS 

Filozofē B A I B A P K T K R S O N K 

I). K. Vai filozofijas kursa studenti 

atšķīrās no citu fakultāšu studentiem? 

— Jā, j o f i lozof i pēc savas būtības ir 
snobi. Viņiem patika spēlēt bridžu pie gal 

da. kas ir apklāts ar zaļu galdautu, smēķei 

cigāru ta ka viss dzīvoklis pēc tam neizsit 

kāmi oda. Tas bija savdabīgs rituāls. Fi lo 

zofi dzīvoja savu dzīv i , viņi nekontaktējās 

ar vēsturniekiem, lai gan bija daži precību 

gadījumi, bija augstprātīgi un ar to pasvīt

roja savu pārākumu pār citiem. 

R.P. Kādas bija studentu attiecības ar 

pasniedzējiem? 

— Ar t iem. kurus mēs uzskatījām par 

pasniedzēj iem.un uz kuru lekci jām mēs 

Universitātes Av ī z e 

STĀSTA VIŅI PAŠI 

gājām, bija ļoti tuvas. Bet ipašas ēverģē 

lības es neatceros. Mūsu pasniedzēj iem 

bija simtiem variantu kā zemtekstā pateikt 

to. kas tad notikti. Gan pat partijas spēli 

lēni. gan par vadošo eliti. N o Maskavas 

pie mums brauca Mamadašv i i i . Bērins. 

Tās bija lekcijas, kuras es atcerēšos visu 

savu dzīvi. 

T.S. (fotogrāfs) l'n kā ar studē ntiska-

jam palaidnībām? 

Es nekad negāju uz fizkultūrām. un 

ar to es kļuvu slavena. Mums tās notika 

krievu kazai mās Nākotnes ielā. un bija 

ieliktas dienas vidū. Lai es dabūtu ieskaiti, 

man lika vasaras vidū. jūlijā mazgāt tre 

|Ks Un par atriebību mēs ar Inesi Zanderi 

nozngām tūristu cirvīti un čehu volejbum-

bu. Vē l . kā jau es teicu, spēlējām bridžu. 

Jaunā Vēstures fakultātes pīpētavā. kas at 

radās trešā stāva kāpņu galā. Mums kursā 

tikti nodibināts Bridža klubs, un bija divas 

komandas. Tā daža laba lekcija tika pava

dīti) sīvā sacensībā. 

R.l'. Vai jūsu filozofijas studijām 

nebija tā laika zīmogs? 

— Jā. mēs apspriedām sociālisma nā
kotni un iespējamo galu. Ta bija ļoti būtis 

ka tēma vai tas var vispār beigties. Mums 

pašiem nebija šīs ticības, mēs dzīvojam ar 

nolemtības z īmogu. Kā 7ālite teica: "Mēs 

dzīvojam kā priekšpēdēja latviešu mteh 

ģences paaudze." 

Bet f i lozofijas studijas vairāk balstījās 

uz Rietumu 20. gadsimta filozofijas mācī
bām. Mācoties, izejot cauri dažādu laiku 

domātāju atzinumiem, krietna dala aizrāva 

un studenti kādu brīdi kļuva 

par hēgeliešiem vai kantisiiem. 

Mokoša problēma bija. kas 

būs ar marksismu, ar sixiāl is 

mu. Pat to mēs daudz runājām, 

arī ar pasniedzējiem. 

D.K. Ar ko atšķiras jūsu 

studiju laika studenti no šo

dienas studentiem? 

— N e ar ko l i e l u , t ikpat 

slinki vien ir. Varbūt šodienas 
galvenā atšķirība tagad ir 

ļoti skaidri jāapzinās ko darīs, 

kur ies. cik nu tas pie mums ir 

iespējams. 

Sociāl isma laiks bija brīnišķīgs ar to. 

ka las bija bezatbildīgs. 

DACE KREJERE 

ROBERTS Pi'TNIS 
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Ikvienā pa-aulcs universitātē ir masu ilaklon i/devēji: K. Brandls un K . Upes 

inlonnācijas līci/EK|I. kas nodrošina informācijas leja. Avī/e reklamē, ka nupat i/nācis "Uni 

apmaiņu slarp studējošo pasauli un ārpasauli, versiiaies kalendārs" I922./23 A./G.. kuru 

Sājā malcriālā gribu kaui nedaudz atainot L I ! sastādījis K. Upcsleja. Ka reklamēts: "Ka 

ļvri(KLIK;is un laja sirailajiišii liklerjus. Icndars nepārspējama satura un derīgs kal 

"Aphrīvu. neatkarigu, akadēmisku domu un ram. Dabūjams visās grāmatu un rakstām 
dzīvām, derīgam idejām "STUDENTS" grib l ielu t i rgotavās. Vairumā, Torņa iela t 

Ja gribi lalvis būl 

D/īvo latvju garā! 

un ievaduaunu: Mūži 

mūsu /iii.iu.iu tar***'— 

Numurā 

L a: 

lūZam starot Latvijas sauk 

templim — Latvijas Univcisitāiei! 

(Numura publicēta statistika par studējošo 

skaitu Universitātē no 1919. gada IK. sep 

leinUa līdz 1929. gada IX. septembrim, kur 1929. _ 

uti 1 262 st 19 1«.;./20. , 

( 54 .3$ ) biju,. 
Ies. lv i I92S./29 

\ 11 l esu j au ir 5o;i 

slndenles ve ido lik;ii 

. l i do još i em 6 8 5 
aši vīrieši un 577 (45 .7 ' * ) sievie II iesi ii I I . w / I - K > . / vr i s i e v i e 

) . u. - no 7617 studentiem 

esu jau ir 5657 <74.3 '/ ; ) . bet 1960 

2 5 . 7 ^ . Nelūkojoties uz 

LAIKS, KURU DĀVINĀM JUMS... 
pulcināt visus latviešu studējošos, neatkarīgi nu 

viņu ticības, uzskatu vai ļiolitiskus pārliecības, 

neatkarīgi nu viņu piederības pie vienas vai 

otras studentu grupas un organizācijas. Visus 

latviešu akadēmiskās jaunatnes spēkus 

"STUDENTS*" ;jrib iiivināt savā starpā un 

aicināt kupejā darbā un draudzīgā apvienībā. 

Mūsu pašu studiju d/ive un apstākļi, kopējie 

akadēmiskie pienākumi ui> vienas puses, un 

Latvijas neatkarības, latvju tautas un zemes 

mīlestība un centieni pēc iespējamās garīgās un 

materiālās labklājības no niras puses. — ir tas 

pamats, kas mūs visus vai vienot kopējā darba 

saimē. Te i misti saprašanās. Te mūsu 

biedriskums un dzīvesprieks." 

Cilāts, kas publicēts 1922. gada 25. sep 

tembri laikraksta ' S T U D E N T S " I. numura 

ievadrakstā, kuru droši vien sacerējuši re 

V.udei.lu P a i l o i iKs gi a i l ia ln ica l ice ja no 
Jēkaba ielas)."' Laikraksts savukārt iespiests 

"Grolhus" drukālavā Rīgā. Vecpilsētā X. 
Gatavojot laikraksta "Universitātes Avi 

z e " numuru, veltītu LU 75 dzimšanas dienai, 

vēl nezinām, vai lo varēs IKHIRUKĀT LU lipti 

grāfijā Baznīcas ielā 5. Loti ceram. Tāpat 

redakcija ir saņēmusi rektora profesora 

J. Zaķa svētību, lai taptu Apgāds "Latvijas 

Universitāte", kuram piederēs arī LU grā 

matnīca Raiņa bulvārī 19. Mūs spārnu cerība, 

ka Universitāti vada goda vīrs. un arī pārējie 

no LU vadības dzīvē iemieso teicienu: vīrs 

un vārds. T o rādīs laiks un notikumu gaiļa. 

" S T U D E N T S " iznāca līdz 1940. gadam. 
L U desmitgades svētkos iznāk arī akadē 

miski - sabiedrisks laikraksts " S T U D E N T U 

D Z Ī V E " ar vadmotīvu: 

samēra l i e l o studējošo skaitu, be igušo 

desmitgadē tomēr ļoli maz: 

Fakultāte 

Arhitekti 

Filologi 

Inženieri 

Mechāniķi 

Ķīmiķi 

l.auksaimii. 

Mediķi 

Vel.mediķi 

Mal. dab. zin. 

Juristi - tauls. 

Teologi 

Pašlaik studentu akadēmiskais laikraksts 

ir " U N I V E R S I T A S " . kura pirmais numurs 

iznāca 193(1. gada 15. februāri (šobrīd lurpi-

Vīr. Siev. Kopskaits 

21 7 2S 

25 4 6 71 

97 99 

1 IX 1 1 19 

144 63 207 
2o2 45 247 

3X4 369 753 

33 19 43 

39 43 X2 

2X4 38 322 
29 6 35 

1376 630 2(K)6 
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na iznākt Ņujorkā. \SV) "Juventus" bija 
nacionāli akadēmisks laikraksts atturības 
kustībai un icforuiclai dzīvei. 

Padomju varas gailos lika luīlils preses 
izdevums STUDHN I I ' \VTZE", kura iznā 
ea IH> I940. gada novembra līdz 1941. ga 
Ja l 1 ' . jūnijam. Vācu okupācijas gados L I ' 
sava laikraksta nebija. I 1 ) 19. gadā iznāca 
avīze "PADOMJU S T U D E N T S " ar apakš 
l i lu lu: " L V U parti jas biroja, rektorāta. 
I.LJKJS un arodkomitejas orgāns"!! " P A 
D O M U S T U D E N T A apķšfttttla tekstā 
izmaiņas nolika 195N. gada. kad L V U deva 
Pētera Stučkas vārdu. Uti 1967. gadā. kait 
I V I ' sai.iema Darba Sarkana K.uoga ordeni. 

Laiki mainījās, līdz artiem laikrakstu no 
saukumi un vadmotīvi, lvi prieks, ka līdz ar 
politisko teātri visi preses ci lvēki nekļuva 
par zvērinātiem ākstiem, bel tikai lieliskiem 
aktieriem šai izrādē. Par to liecina redakcijā 
esošo dienasgrāmatu ieraksti. Man bija inte
resanti lasīt un ceru. ka ierakstu fragmentu 
publicēšana to autoriem ālsauks jaukas aliņi 
ņas. lv i jums. lasītāji, radīsies savs priekš 
stats par žurnālistiem. 

" P A D O M J l 1 STUDENTA" dienasgrārna 
la sākta l l>64. gada 3. septembrī. 

" N o rīta nu gan bija bēdīgs skals. Likās, 
avīze pavisam tukša absolūtais vakuums 
jau nu nē divi raksta gabaliņi nodrukāti 
tipogrāfija. Bet vai tad tas dod cerības aizpil 
tlīl grandiozo "Pad. St."'.' Uz pusdienu atmo
sfēra uzlabojās, ja... la nebulu nolicis ira-
ģisks starpgadījums Mārai piezvanīja 
Zei le no M A (Mākslas Akadēmija — red. 
pieb.) un piedāvāja darbu "Dz . B." ( "Dzim 
ienes Balss" reil. pieb.). Alga - naudas 
kalni. Vēsts iespaids bija graujošs. Dzidra un 
Maiga nenolaida bezspēcīgi rokas, tā rezul 
latā Māraj saruna ar h. Dulianovu. 

Pret vakaru negaisa mākoni lomer izkli 
ila. Atbildīgā sekretāre optimistiski (vai ne 
vieglprātīgi'.**.') apgalvoja: "Man šķiet, avīze 
būs pilna." 

Ar manis piedalīšanos uka pieņemts kaut
rīgs lēmums: nkol Mārai izvadīšanas balli: 
ja viņa nekur neies, balle būs j o krāšņāka. 

Kas šodien biju atnākuši pie mūrus'/ — 
Rihards (Kalvai is reil. p ieb. i . Kalniņa 
Māra no ģeogrāf iem, no Vēstures nodalās 

J B ŗribi U i v i s h u i 
D z ī v o ī u ī v j i i g a r a i 

pasūtīja 60 cks. ( ! ) , Plolnieks Andris (lika 
kritizēta viņa sniegbaltā šalle), (laida (vai 
rākas reizes). Aivars (pašlaik allkal runa pa 
telefonu, šoreiz lēma ir briesmīga: par da 
III.nu viena viņam ļxx gabarītiem derol. 
tālāk noklausīties un citēt neuzdrošinos). Ja 
un tad vēl bija Niedre (stundas laikā uzrak 
slīja labu feļetonu "ļ>a savu līniju" — vēslur 
niekiem). Buls... Visus jau neuzskailīsi. 

Māra (Treiinane red. pieb.) un Dzidra 
(Sondore ŗcd. pieb.) cel savu politisko 
līmeni kaila tur seminārā. A r lo tad nu u/ 
drošinos paziņot, ka šodienas aktīva du|a 
redakcijā beigusies. 

L.(aizdomas, ka Maiga Lejiete — rod. 
pieb.) 27X" 

" M ē s beidzām politisko izglītošanos un 
atgriezāmies redakcijā. Edīle aizgāja. Aivars 
(Straume - red. pieb.) palika un grūtsirdīgi 
pēlīja piezīmju grāmatiņu, beigās lūdza, lai 
es uzgriežot vienu no savu simpātiju iiumu 
riem ("Paklausies, kas tur atbildēs..." Albil 
dēja vīrieša balss.). Dzidra aicināja uz. redak 
ciju Juri Viškeru. gaidīja, gaidīja, lad smagi 
nopūlās un aizgāja. Trīs minūtes pēc l.nii šis 
simpātiskais jauneklis ieradās. Un minūti vē 
lāk aizmuka. Acīmredzot " indīgās" Treima 
nes dēļ. G i kL i vārds, negribēju viņu nokaiti 
nāt. Nepaguvu pal pateikt, ko Dzidra lūdza. 

Sēžu un rakstu par zīmējumu izstādi. Ai 
vars aizgāja reizē ar Juri. Ivt nu atgriezies un 
sēii. Saka: "Ja cilvēks sāk nodarboties ar li 
lozolēšanu, viņš ir beigls c i l v ēks . " Hm... 
varbūt, ka tā ir. 

Par izvadīšanas balli esmu ar mieru. Labāka 
gan IHĪIII palikšanas balle. Goda vārds, negribas 
iet projām. Bel... Bel... Bet... Nu jā. tā pati 
alga... Varbūt Duhanovs ar rektoru ko izgudros 

P.S. Aivars izlasīja, nobijās pai teikumu 
kurā rakstīts, ka filozofēšana kaitīga. — lv i . 
goda vārds, pats viņš lo teica! Uzgrieza uz 
visstiprāko radio (lur raidījums par konijaii 
nalncs varonīgo pagātni), tad izpētīja "K ino 
ekrānus" un uzlūdza mani uz "("ēkas darbi 
nieku", lešu. Tiešām, man iilejiski jāaug. 

M . " 
"Dzidra plāno rītdienas numuru: — Edīle. 

pirmā lapā ieraksti trīs kriminālistus, un pie 
liec lo vienu pavāru klāt. 

28.X." 

s . 

M Ā K S L A S 
G R A V I E R U D A R B M I C A 
ftt(3*. B S r . v t f U S . t l A N ? ķ 3 . T i i - 2'CS7 

. i . - i ' v- . T . : i ' ; i = T. •. ī -

Studentu cepures 
platmales 

Ed. Krūmiņa 
— C E P U R U U N P L A T M A Ļ U F A B R I K A zzz 

Rīga, Kr. Barmia lelS 5"*1 

I batvju Siav. Nac. biga 
šjVj . / ! ! 
m BtMkU eüNr .24 i-:,; . • ' í . - ' r s ) 

• f e 

ES 

Piidž^i c»í313voí, st^ílíilíu c-r-
ltmnáft «arošus, ļsitj seļjs 

í'i lis. y.-.ir.- h ' i > J i*<|t« « ¿ t 
as 

m 

P I E P R A S I E T V I S U R 

JAÜ no LSÓ5. P A Z Ī S T A M U * 

" Top vākti materiāli "P . Stud." >00. nu 
muram. Dziilra graiza bildes un noslēpumai

ni atceras, ka Plolnieks (Andris ) bildi esot 
devis pie lielā pulksteņa (kad. 1., šorīi ( ! ) ) . 
Man toties ir ļoti stipras aizdomas, ka tas ta 
|a bilde nemaz nav Aiklris Plolnieks. 

Meitenes, es domāju: Aivaram arī jā 
griez rokas nost! Un Mārai izgriezīsim galvu 
un lās rozes, vairāk neko. 

Tā runa Dzidra. Edīte (Pastarc — red. 
(Turpinājums 24.lpp.) 

í,Kñcifimi§K¡-sñbieDpi§KS lai K r a s t s 
t ? i s l jk i i ļ » u n k a n t o r i s — 9 «JE». 

Qttfitf rft*ffí|y "*XMli-f!5S -¿n pirkt&L-ÍJt f io piks i">~19. -?s* »==r. M f e U 
Maksā 20 sīnl. 

PiekiJīen, - 7 . septembri 

" J 
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{Turpinājums no 23.lpp.) 
picb.) laisa vienu aptauju par "Pad .S l " un 

piepeši iekliedzas: 

Meitenes! Vienam... vienam... tā patīk 
"Padomju Students", ka viņS raksta, lai iz
dodot biežāk! 

R i e s jau bija izdomājis atsaukumu tam ve
cajam laktam, par " P . S tu i l . " 15 gadu 
pastāvēšanu, j o vakar redakcijā ieklīda avīzes 
I94X. gada komplekts. Šodien konstatējām, 
ka las v ē l nav L V I 1 , bet "Pad. Jaunatnes" 
izdevums, lātad v i s s skaidrs, viss kārtībā. (..) 
Pirmais numurs, biedri, ir bijis 1949. gadā! 
Nevis I94X.. un Pēteris Zeile nekļūdās vis! 

21.XII." 
Ieraksti no 197o. gada dienasgrāmatām: 
"Baigie nelaiķi! Sēž Iklz lOliem vakarā, nekā 

nedara, likai čīkst un pīksi, gaida ciemiņus, bet 
pieklājīgi saņemt neprotas... (Un lā joprojām). 

Uzminiet, kas tie tādi! 
Māris (aizdomas, ka Melgalv s - - red. picb.) 
P.S. Nodo t d i rekt ī vu P S K P vēstures 

katedrai savākt ziedojumus manam fondam. 
Citādi bildi netaisīšu!!! 21.X."i 

"Esmu ļoti skrobīgs par lo, ka redakcija 
taisās ignorēt manu materiālu par politisko 
dziesmu! Vai jūs tiešām nesaprotiet, kā tas 
pašlaik ir vajadzīgs un cik politiski nozīmīgu 
darbu j ū s izdarīsiet, j a šo materiālu pub
licēsiet! Man vairāk nav ko teikt... 

Guntars (šķiet, ka Mašiņš red. pieb.) 
30.X I 
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"Māri M.! Lūdzu, e s i tik laipnīgs un al 
sauc atmiņā tos laikus, kad lu šogad maija 
mēnesī rektorāta sēžu zālē iemūžināji mu 
menlu "Tā vimpeja pasniegšana, k ā s bijis 
kosmosā". Avīzē bija divas bildes iNr. 33, 

1976. g. 27. maijā). Pēc tām ilgojās komjau 
nie.šu sekretārs Juris Goldmanis. vinu s;ivu 
kārt tirda liels priekšnieks - viet.kom.pr.-js 
.1. Ostroubs. Ar vienu vārdu sakot: bildes 
vajag albumam, kas tiek gatavots 
konkursam. Tā lev trakoti atbildīga šel'te! 

Vizma. 27 .XIL 
"Bet es šilo grāmatu uzšķīru tieši pēc mē 

nēša 2X.IV, un galīgi nekas nav uzrakstīts. 
Un, kad ienāk redakcijā, lā grāmata vienmēi 
ir paslēpta kaut kur apakšā, lā ka nevienam 
pat prātā nenāk, ka šī tur ir, un, ka tur ko vai 
arī ierakstīt. 

dzirksteles izbirst 
uz visām pusēm 
es vidū stāvu 
un raudu 

apnicis man 
starp dzirkstelēm klusēt 
un par lo 
saņemt naudu 
Lūdzu —dzejolis! 
Māris M. 1977. g. 2X.IV." 
Ieraksti no 19X2. un.... gadiem: 
".Šoreiz slavas dziesma jādzied Anitai 

(Martinsonei — reti. pieb.). kura savā paspāi 
nepieņēmusi dažu labu "noklīdušu"cilvēku. 

K. Edv īns ( K a m o l i ņ š — red. p i e z . ! 
l9X2.g.. I8 .XI I . " 

"Esmu ienākusi ciemos. Dzirdu līksmu, 
drusku seksuāli noskaņotu mūziku (drūms 

pavasaris) un klusu darba dunu. Skrapsi 
pildspalvas. Vārdu sakul, irmlovije budņi! 

Miirtiņpuķe līksmo, kaut saplēsusi pēdējas 
/eķubikses. Tā, redz. iet. ja darba laikā dejo! 

Vēl joprojām liek taisīts l5W0i numurs. Ho-bo! 
Cālīle (Aija— red. pieb.i 19X4. g. 17 .IV." 
"Kairam cilvēkam ir vismaz viena viela, 

no kuras "iziet", l v i vajag, lai būtu ari. kur 
ie iet" . Sī telpa laikam tāda ir. Un ne tikai 
telpa'.' Viii ne'.' 

Kāda, kas te reizēm ienāk (Redakcija ļoti 
doma, ka tā ir Līksma Bebre) 

Arī šodien, l izmaidienā." 
"Nupal uznākusi "melnā betlre" (kā leica 

Iveta (Mediua — rcd.pieb. ) ) . Nekā neiet. 
Div . is reizes taisām vienu numuru, un no 
kļūdām vaļā nel iekam. Te gulošs, bārdu 
apaudzis Krabis (Redakcija ļoti zina. ka las 
ii Zigurds Vaivods ) lunuimbiešu vielā, te 
onkuļi samainījušies... (domātas fotogrāfijas 

red. pieb.). Protams, vel daudz mazinās 
kļūdiņas. Jāgaida marts ar labvēlīgākām ai-
inosiēiās. zvaigznāju uti. ietekmēm. 

Ilze (a izdomas, ka Brinkmanc — red. 
pieb.) 19X5. g. 2S.II." 

"Dievīga publika, dievīga akustika! Cen
tāmies, cik spējām! Paldies par aplausiem un 
/.'tediem'. Lubpua liksimies vēl! 

Helmuts Kalniņš, Romualds Ancāns (abi 
nu ansambļa " D i v i par maz . Irīs — par 
daudz"). 19X5. g. 14.XI." 

" P i e mums pirmo reizi — Ieva jebšu 
Draiskuma. Saprotu, saprotu, sajūsmība ne
grib rimties, aplausi nemitīgie — kā teiktu 
Krabucis — epohāli! 

Esmu šeit no X.(H> rītā un domāju uzka
vēties līdz 19.30. 

file:///tiittM
http://viet.kom.pr.-js
http://2X.IV
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S I H I K U ļ> • mums ( K I I I K K I K ' I I J ka kieiuiK'i. 
Sarunājam jaunu automātisko telefonisko 
atbi ldētāju /cm kodēta nosaukuma 
"'Dumpis" (domāts puisis uzvārda D/ērve — 
reil. pieb.). 

Martakaķis (Aivars Markois - - reil. pieb.) 
kārtējo rei/i u/ināeās Helmanei (Ingai — 
reil. pieb.) ar ieganstu aizliegt v iņai pīpēt, kas 
viņas stāvokli (V) e s o l kaitīgi. Helniane izģēr
bās līil/ kleitai. Bei las gan diemžēl un par 
laimi ari v i s s . Tā. raugi! 

Dr. (Kaiskuma red. pieb.) 19X6. g. 23.X." 
"Nu jau kolhozs ar kāpostu skaldīšanu ir 

aiz muguras. Galvenais", k o gribu pavēstīt — 
mūs sākuši baigi reklamēt. Nerunājot jau par 
filmēšanos jeb sižetu kino/urnālā "Padomju 
Latvija". lālāk "Dzirkstele" un lagail lappuse 
"Dzimtenes Balsī". Tas bulu mazākais, bet. 
kā pavēstīja profesors R. Tre i j s - - mūsu avī
zi rādījuši pa TV "'Panorāmu", uzsverot vei
kumu atturības kustības veicināšanā. " P S " 
bija vesels" alvertinis par š o aktuālo tēmu. 
Tā. lūk! Nupat atkal T V programmā "No 
vembra T E L E M I X " ar Dzintara Tilaka līdz-
dalību (jo viņš ir raidījuma scenārija autors) 
tika demonstrēta un pieminēta mūsu avīze. 
Bonifācijs Daukšts turēja rociņās mūsu " P S " 
un Arvīds Babris ar Uldi Stokmani ieprasās: 
"Jūs lasal "Padomju Studentu".'" Un B.D. 
atbild: " J ā . j o gribu uzzināt kaut ko jaunu 
par saviem kolēģiem un..." Pēcāk parādās 
kalendārā diena 17. novembris — Starp
tautiskā Studeniu diena. Un ekrānā atkal 
" P S " smukais variants šī gada pirmais 

m t n i u t \ .a "w-.7s.-L/RI,» gjļiiifUL S u i ' e ' / J I , \ dl. 

ne.' Ejam laulās! 
P.S. Par strādāšanu kolhozā nopelnīju 

6 rbļ 30 kap. Nav maz. nav maz. 

Ilze. ¡986; g. 23.X." 
"Nol ikumi turpinās! Nezin kāilēj darbu 

pat otrdienās beidzam jau pīkst. 17.00. Tā 
arī šoreiz. 

Uzstājos komjaunatnes komitejas konfe

rencē. Kvēl i un jūsmīgi. Atzīmēju, ka visi 

I esam marksisti. Teicu ari vēl šo 
i 

un lo. Galvenais, ka lo visu dzir 
dēja Anato l i j s Va l e r i anov i č s 
«īorbunovs. Tā. raugi. Visi kaul 
kur raujamies. Pele (redakcija 
šausmīgi cer. ka Ilze) alkal gra 
-ās iziet ēlerā. mēs ar Meiliņu un 
Marinkinu (Marina Pokladjuka 

- red. pieb.) mērojam ceļu uz 
Lielo Presi. (Ha! Pele tieši šo 
dien saņēma honorāra lapiņu!) 

V ies turs ( K o z i o l s red. 
pieb.) savā konferencē pasnie 
Jz.a mums "republikāņu" anui 
biedrības Goda rakstu un no sa 
\ as kabatas krāsainos līomjus. 

Arī mēs iestājāmies par Dali 
gavu. Sajā numurā raksts "Par 
Likteņupes likteni domājot* ' 
Redzēsim, kas būs. 

Inga. " 
"Ir bijis daudz k a s . Cīnāmies 

un ceram, ka saprāts uzvarēs. Mēs neesam 
vieni, un las ir galvenais. Tuvojas Ziemas 
svētki un Jaunais gads... Ingai bijis jāiztur 
visvairāk, jādomā, ka. draudzīgu plecu siu 
lēta, viņa cīņu pabeigs līdz galam. 

Ilze. 1986. g. 19X11." 
"Esam kļuvuši par Latvijas Universitāti 

— lātad bez Stučkas un Valsts, kā senos, la 
bos laikos. Av ī z e arī vairs nav "Padomju 
Students*", bet "Universitātes A v ī z e " . Un 
šogad pirmo reizi svinējām oficiālos valsis 
svētkus — Ziemassvētkus! Kaul gan s o s 
svētkus īsti latvieši nekad nav aizmirsuši, jo 
kā gan var noliegt lautas svētkus. 

Ilze. 19X9. g. 2b.XII ." 
" I l ze (laikam Brinkmane —- red. pieb. i 

man lika ierakstīt vēsturei. Nu labi. ierak 
slīšu. Lai lai vēsturei labi noiet! 

Es (ļoti zinām, ka Ilmārs Laubcrls — red. 
pieb.). 1994. g. X.IX." 

LU laikraksta "Universitātes Av ī z e " dzi 
ve un liktenis veidojies savdabīgi un inlerc 
sauli. Ar šādu nosaukumu laikraksts pirmo 
reizi parādījās 19X9. gada 30. martā, kad ko 
pā ar jaunajiem kolēģiem Aini Saulīti (šo 
brīd '"Vakara Ziņas" galvenais redaktors -
red. pieb.). Māri Diņģeli (strādā Latvijas T V 

— red. pieb.). Mariku Bogdaiiovu (Valkas 
raj. avīzes kor. — red. pieb.) lo uzdrošinā
jāmies ar piebildi: "aprit! april !" Tad pirmo 
reiz avīzes galviņu "'Padomju Students" 
likām kā apakšvirsrakstu, saukli "Visu. zem 
ju proletārieši, savienojieties!" nomainījām 
a; "StuJcnli, La!\'tjū. s j\ 'erioj/eliev.'"" un 
piederības nosaukums " A r Darba Sarkanā 
karoga ordeni uti." k|uva vienkārši par Lai 
vijas Universitātes izdevumu. 

Līiīz joks k|uva par īstenību, bija jāgaida līdz 
19X9. gada 7. .septembrim, kad ordeņa vielā 
parādījās LU emblēma ar devīzi "Scientiae ei 
Patriae" un Universitātes Padomes lēmums 
Nr. 89/51 vēstīja: "Apstiprināt jauno avī/es 
nosaukumu "UNIVERSITĀTES AVĪZE" . 

ļauna ēra mūsu vēsturē ienāca 1991). :-uda 
"M.septembri, kad klajā nāca I. " U A " numurs, 
k a s salikts ar datoru "MacinU>sli SE". Tad vēl 
neesošā redaktora slejā ierakstījām: "Kaul ari 
i vi ēšanas process ievilkās jau krietni septembri, 
beidzot šī pinnā bezilelīga ir izšķīlušies. 

Ak, mīļie, mēģiniet mums piedol šo radī
bu procesa sarežģījumus! Atklāsim, ka šis 
preses cālis nācis pasaulē četrām dāmām 
vienlaicīgi! (Manas kolēģes — Iveta Mcdiņa 
(patlaban radio "Brīvā Eiropa" korespon
dente), Jolanta Apine (žurnāla " A d Luccni" 
redaktore), Inese Voika (Neatkarīgā infor
mācijas un pētniecības biroja darbiniece) un 
Ilze Brinkmane) — bez tēva līdzdalības." 

Šobrīd, pateicoties Latvijas Korporāciju 
Apvienības konventa atbalstam priekšsēž.a 
Artura Vatvara, kasiera Andreja Baidiņa, lā
pai c ienī jamā Arv īda Z i edoņa personā. 
Ņujorka iznākošā laikraksta "Univers i tas" 
galvenajam redaktoram Gunāram Cimbulim 

esam tehniski vēl profesionālāk nodroši
nāti. Tehnikas dāvinājums paredzēts arī mū
su ieceru par Apgādu realizēšanai. 

'"Padomju Studentā", kas savu iznākšanu 
daiē ar 1940. gada 5. novembri, arī strādāja 
daudz jaunu un radošu cilvēku. Redaktori un 
korespondenti bijuši šobrīdējie LU Komu
nikācijas un Žurnālistikas katedras mācīb
spēki. Varētu teikt, ka šeit pirmās gaitas savā 
profesijā sākuši gandrīz visi ievērojamākie 
Latvijas žurnālisti. Publicējušies arī šobrīd 
pazīstami ekonomisti, vēsturnieki, juristi, 
politiķi, literāti. Prieks, ka ari Ojāra Vācieša 
studentu gadu dzejoli drukāti tieši Univer
sitātes presē. 

"Universitātes A v ī z e " savu iznākšanu to
mēr nesaista ar 1940. gada 5. novembri, bet 
gan ar 1922. gada 25. seplembri. kad kla|ā 
nāca K. Brandla un K. Upcsleja nodibinātais 
akadēmiskais laikraksts "Students". 

Būtu dīvaini, ja redakcijas kolektīvs ak
ceptētu 1940. gadu un rakstītu par korpo
rācijām, akadēmiskajām vienībām, kuras 

(Turpinājums 26. Ipp.) 
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VAI JŪS ZINĀT... 

PAR SKAITĻOŠANAS TEHNIKAS UN SKAITĻOŠANAS 
CENTRA (tagad MII) MUZEJU 

S K - f i t ļ O S u l I J s I v I l i l t K . o ui.l \W1 - C S l m . 

mu/ejs ir L j 1 iiui/cja filiāle Tajā savākti da 
/adi cksmnta.il l'-'i skaitļošanas klīnikas allīs 
llbū Lat> ijā pēdējos ^5 gados. Ir u/krāla ari 
dažāda informācija par kādreizējo Skailļoša 
nas centru, tagad Matemātikas un īnl'or-
māiikas insiiiūiu. iā tapšanas gaitu. 

Laikam no pārāk daudzi studenti zina. ka 
lāils muzejs oksisic. Un. ja ar i zina. tad die 
/in vai lik vienkārši varētu 1« atrast: Mu/ejs 
atrodas MII eka pie paša jumta - 5. stāvā. 
Kā atzīmēja ta galvenais londu glabātājs 
,\. Skujas kungs mu/ejs nav orientēts uz 
naudas ļvlnišanu tam ir mācību un ~no-
\ adpcluicciska" loma 

Varētu teikt, ka muzeja ekspozīcija sākas 
jau kāpgu lelpā. Ja kāds izlēmis nokļūt līdz 
muzejain. vigam jāpārvar piecu slāvu aug 
sunīts. Kad muzeju iedzel kārais apmeklētājs 
ir gandrīz sasniedzis savu mērķi, viga skatie
nam atklājas inleresaiili panno PtC sienas, uz 
kuriem redzami simboli, kuri pirmajā mirklī 
šķiel sveši un nesaprotami: kaut kādas nullī
šu un vieninieku vīrknilcs. grieķu burtu 
v irknīies. latiņu skaitli... 

Izrādās, neka iio.slēpiim.iina tur nav. Ka 
pastāstīja A. Skujas kungs, sie panno ir vēstu 
riski: un vēsturiski tieši tajā zū.ia. ka 1M64. ga
dā ar tiem likusi izrolāta "parādes datora" 
zāle. Nelaiķis mākslinieks k;ipiķis (kura dari
nātais I'. SluOkas lēls lik ilgi slavēja Universi
tātes vestibilā) piedalījās šis /āles izdaiļošanā. 
Vigs uzskatījis, ka nepieciešams šādos ģipša 
panno atspoguļot skaitļo,,in;is vēsturi. Tikuši 
savākti dažādi materiāli, un rezultātā uz šiem 
panno redzami dažādi skaitļa attēlošanas un 
skaitļošanas veidi: sakol ar senās Grieķijas 
burtu viiknīlem un beidz.ol ai dažiem mūs
dienīgākiem līdzekļiem - bināro pierakstu, 

>0£Uit i t . . . . s i v . . . . . .i;.» i i . , pa i j s i . li. . m i . 

Uz ola lM.au. ir gadskaillis d a ž ā i i o s p i c i a k 

sta vcidus, kas aiiēk» to datumu, kad toreizējās 
Pailomju Latvijas valdības vīri alnākusi svinīgi 
pārgrie/t tentu un paskalīlies. kā strādā par v igu 
naudu pirktais jaunais ilalors BESM 2M. 

Muzejs izvietojies vairākās telpās, levad-
Iclpa ir diezgan pārblīvēta, jo tagad, kā teici 
A . Skujas kungs, štatu samazināšanas sekas ir 
tādas, ka daudzi met ārā daudz ko lādu. kam I I 
vēsturiska nozīme. Rezultātā muzeja ienakoi 
pārsteidzoši daudz jaunu londu materiālu. 

Da|a no ekspozīcijas ii atliekas no veca 
muzeja noformējuma — piemēram, iiilor 
malīvais siends, kur latviešu tekstus gandrīz 
nevar atrāsi, jo tajos laikos zinātnieki s a v u s 

atskaites darbics rakstījuši līkai kriev u valodā. 

Muzeja ekspozīcijā ir daudz interesantu 
eksponātu - sākot ar pinnskompjūloru laika 
skai t īk ļ iem un rokas aritmometriem un 
beidzot ar dalu no sociālisma ēras lielākā 
s.isnieguiii.i — pēdējā, ko sociālisma nomet 
nci izdevās nokopēt no A S V . respektīvi, lā 
saucamā superdatora, kura ātrdarbība bija 
desmitiem miljonu darbību sekunde. Sali 
dzinot ar tiem datoriem, kuri paslavēja pirms 
30 gadiem, sociālisma nometne bija panākusi 
tikai lūksoškārlīgu paātrinājumu, kamēr citi 
- - vēl tūkstošreiz lielāku. 

Muzeja lielākā vērtība ir dažādas saslāvda 
ļas un mezgli no pirmajiem skaitļotajiem, k a s 
parādījās Latvijā 60. gados.Visu mašīnu 
kopumā ucina/ nebulu iespējams muzeja 
novietot. Piemēram, pirmais dators, kura ina 
kels ir aplūkojams muzejā, esot aizņēmis 
150 m2 platību (maketa mērogs 1:20), nemaz 
jau nerunajoi par palīgierīcēm. Šai mašīnai 
esol likusi ziedota lā laika labāka sporta zāle 
Rīgā. un nekur bijušajā Padomju Savienībā 

i.uis /\.eis p i l n ī b u n e e s o t sjgiauuls. 
li saglabājies magnetofons ne jau 

mūzikas ierakstam, bel informācijas glabā
šanai uz lentām': kā arī magnētiskais velmis 
un dažādas citas ierīces, par kurām ārzem
nieki ļoti brīnoties un labprāt fotografējot. 
Protams, arī pie vigiem las viss kādreiz ir 
bijis, lv i nu jau sen ir aizmirsis. Var apskatīt 
arī mezglus no nākošās paaudzes kompjūlc-
liem. kuriem elektronu lampu vielā jau bija 
iianzisiori: fotogrāfijas un dokumentus par 
lo. kas un kā ir strādāts, kā ir attīstījies SC. 

Pirmajā telpā ir mācību ekspozīcija, kura 
varētu būt interesanta tiem. kas apgūsi infor
mātiku skolās. Tajā laikā, kad skolās tikko 
esol sākusies ""informalizēšana", visiem esol 
bijusi [oli liela interese par šo muzeju, un 
kopsummā SO. gados muzeju esol apmek
lējusi apmēram 70(H) skolēnu. A . Skujas 
kungs izteica domu. ka būtu lietderīgi atvest 
šurpu Universitātes visu fakultāšu pirmo 
kursu studentus, jo tagad visiem ir saskare ar 
datoriem. Diemžēl Universitāte līdz šim lo 
nav aklīvi popularizējusi. Pagaidām kādus 
apmeklētājus atvedot tikai l ie. kas kādreiz, 
paši le ir bijuši. 

PābciflZol šo aprakstu par Skaitļošanas 
tehnikas un MI I muzeju, jāpiebilst galvo 
nais ik pa pieciem gadiem MI I svin savu 
apaļo jubileju. Un liesi šogad šāda reize al-
k;il pienākusi — novembrī institūtam aprii 
35 gadi. bet muzejam apa|i lo... 

Tā ka apsveicam jau iepriekš un gaidīsim 
šo nolikumu. 

.Muzeja direktora A. SKUJAS kunga 
stāstītajā ieklausījās 

ILZE ŠTIKĀNU 

http://cksmnta.il
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i ml iznci jas pastāvēšanas laikā svarīga 

lomu ir bijusi informācijas apmaiņai, saka 

riem starp c i lvēkiem dažādās pasaules ma

lās. Tagad visu pasauli aptver datoru tīkls 

I N T E R N E T kurš sastāv no daudz i em 

a p a k š t ī k l i e m N O R D N E T ( Z i e m e ļ 

valstu t ik ls ) . D F N (Deutsche Forchungs 

Nett. Europanet. u. c. 

Pēdējo trīs gadu laikā ari Latvijā sākts 

veidot savu datoru tīklu. Pašlaik Latvijā ir 

div i tikh Ba l tNET un L A N E T . 

Tīkls L A N E T (Latvian Academic Net 

work I paredzē ts i z g l ī t ī bas un z inātnes 

vajadzībām. Tā dibināšanas pirmsākumi 

meklējami 1991. g. oktobrī, kad sakās E -

Mail (elektr. pasta) izmantošana L U MII 

(Matemātikas un Informātikas Institūts) ar 

firmas J E T R E L C O M starpniecību Maska

vā. Pēc d i v i em gai ļ iem tika nodrošināts 

pilns I N T E R N E T serviss caur N O R D 

N E T 1993. gadā sakās intensīva Latvijas 

z i nā tn i sko i e s tāžu . A k a d ē m i s k ā s b ib 

liotēkas, augstskolu, institūtu pieslēgšana 

I N T E R N E T . Europanet (Diseklor fā ) datu 

b ā z ē m 1111 L A N R T un . I I / E M J ! ! datoru 

DATOR 

TIKLI 
i j 
t i k l i e m Par s va r ī gu so l i da to ru t ik la 

L A N E T attīstībā uzskatāma pieslēgšanās 

EUROKOM datu bāzēm 1994. g. janvārī. 

(Par dažādiem zinātniskajiem projektiem) 

Tagad jebkurš c i l vēks jebkurā valstī var 

iegūt informāciju par Latviju jebkurā 

jomā. sākot ar tīri sadzīvisku informāciju 

un beidzot ar ziņām par Latvijas zinātnisko 

d a r b ī b u , p i e m ē r a m , z i n ā t n i s k a j i e m 

grantiem un to vadītājiem, par L I ) un dažā

du zinātnisko iestāžu struktūru un adresēm 

un daudz ko citu. 

MI I L A T N E T liek izmantots sekojošiem 

informatīviem servisiem: E Mai l (elek

troniskais ļKistsi. ftp idiitu pārraidei, gopher 

( k o k v e i d a struktūras i n f o r m ā c i j a s 

meklēšanai ) , ziņu aģentūra ( L E T A ) . IN

T E R N E T , relay, ahat (konferences ar dato

ru starpniecību, t. i., vienlaicīgi sazinās un 

apmainās ar informāciju daudzi lietotāji). 

Vislielākais lietotāju skaits nāk no sniden 

tu un augstskolu darbinieku vidus — reģis

trēti 168 studenti no L U . R T U . R A U . 103 

augstskolu darbinieki ( L U . R T U ) . bez tam ir 

arī z inātnieki, kultūras iestādes, dažādas 

f i rmas, bezpe ļņas o rgan i zāc i j as , pr ivāt

personas. Nedaudz, liet tomēr, ir arī skolas. 

M I I ir i z ve ido ts Starptautiskā datoru 

tīkla I N T E R N E T kopl ie tošanas Centrs , 

kurā strādā trīs darbinieki vadošais 

pētnieks Bruno Martuzāns . inženier i 

programmētāji Zaiga Sulle un A iga Rum 

pe. Kā pastāstīja B Martuzana kungv tīk 

la l ie totā j iem ir p iee jamas vairāk neka 

3000 dažādas tēmas. T īk l s dod liel isku 

iespēju humanitārā v i rz iena studentiem 

iegūt viņus interesējošo informāciju arkār 

līgi plašā apjomā un |oti īsa laika Kā teica 

koplietošanas centra darbinieki, jaunieši 

pašreiz izmanto tīklu, lai iegūlu informā 

ciju par saviem hobijiem muziķu, rok 

grupām u. Intl. 

Par datoru tīkla izmantošanu un attīsti 

bas projektu pastāstīju L U MI I direktors 

R I H A R D S B A L O Ž A kungs. 

— Pašlaik tīklā ir pieslēgta LU Datori 

kas nodala Aspazijas bulv. 5, L U galvenā 

ēka Raiņa bulv. 19. M I I Raiņa bulv. 29. 

R T U ēkas Kaļķu ielā. Ķīpsalā. Kronvalda 

bulvārī (tajās informācija tiek pārraidīta ai 

radio viļņu palīdzību. So kanālu caurlaides 

spēja ir 2Mb/sek ) . A r parastajiem kabe 

ļieni (caurlaidības spēja krietni mazāka) 

t īklā ir p ies lēgtas vē l Z A Elektronikas 

Institūts. Organiskas Sintēzes institūts. Z A . 

Eirofakultāte Kultūras un Izglītības minis 

lita. bet nav reāli iedota. 

Pagaidām tīkls Latvijā nav vienots ve 

sels. drīzāk varētu teikt, ka pastāv vairākas 

M ka izolētas, neatkarīgas daļas. No tā izriet 

nopietns jautājums tīkla vadība. Jābūt 

viemītam programmu un aparatūras kurn 

p lektam. Šobr īd ( i eska i to t M I I ) ir trīs 

iestādes, kas varētu un gribētu uzņemties šo 

vadību. Pie si jautājuma ir nopietni jāstrādā. 

Pateicoties Bartolomjē kunga iniciālī 

vai. pie mums ir braukuši daudzi nopietni 

eksperti, piemēram, ļoti augsta ranga Eiro 

pas Kopienas speciālisti no Anglijas Mor i 

sons (Morrison Mercury Communica 

lions Ltd.) un Dr. Roberts Kūpers (Robert 

Cooper — Director of Network ing ) , kuru 

uzdevums bija izvērtēt situāciju Latvi jā 

datortīklu jomā. Tas notika īpaša EK pro 

jekta ietvaros. Tā galvenais uzdevums -

situācijas iz|)ēte. Galvenais secinājums — 

mums ir pietiekoši kompetenti ci lvēki, ar 

kuru palīdzību var risināt problēmas Sva
rīgākā problēma — finanses. Paredzēta 

sadarbībā opt i sko kabeļu izmantošana. 

(Tas ir vācu projekts, pārrunas par kuru 

tika uzsāktas pagājušajā gadā ) . Vāci jas 

.'aklība piešķīra līdzekļus šo kabeļu iegā 

- INTERESE PAR TIEM IR LIELA 
trijās. S W H . Akadēmiskas bibliotēkas ēkas 

R T U ēka Ausekļa ielā . Je lgavas Lauk 

saimniecības universitāte. Dial - UP iz 
manto Jelgavas. Gulbenes. Siguldas. Baus 

kas. Tukuma. Saldus rajonu laikraksti. 

Komis i j a , kas i zve idota l l>94. g 2 lL 

martā, ir izstrādājusi L U Datorikas tikla 

attīstības plānu, kurā paredzēts pieslēgt 

tīklam L U fakultāšu ēkas Valdemāra ie 
lā 48. Zeļ ļu ielā 4. Jūrmalas gatvē 74/76. 

Kronvalda bulv. 4. Alberta ielā 10. Brīvi 

bas ielā 32. Visvalža ielā 4a. Baznīcas ie 
lā 5. kā arī allīstīt jau esošos tīkla mezglus 

Eiropas Kopiena ir apmaksājusi Latvi 

jai I N T E R N E T tīkla lietošanu, tā ka tagad 

mēs gadu varam to lietot par brīvu, bet 

pēc tam būs jāmaksā. Studentiem, skolē

n i em , z inātnisko iestāžu darb in i ek i em, 

bezpeļņas organizācijām par tīkla lietoša

nu samaksu neprasa , be l f i r m ā m un 

privātpersonām gan jāmaksā. 

Lai varētu turpināt tīkla paplašināšanas 

projektu, no valdības budžeta ir apsolīts 

piešķirt 60 000 Ls (pašla ik ir piešķirt i 

1132 L s ) . un no L U budže ta — 

50 000 Ls. Ja nav īstas skaidrības, kad reā 

li mums būs nauda, mēs nevaram sākt 

nekādus darbus. Daudzi c i l vēk i , padzir 

dējuši , ka tāds projekts eksistē, nāk un 

prasa, kad būs gatavs, bet viņi neaptver, 

ka nevar neko darīt, ja nauda ir tikai apso 

dei. bel radās papildus problēmas — Liii 

vija. j o . lai ieguldītu šos kabeļus zeme . 

nepieciešami papildus l īdzekļi, kuri jādod 

Latvijas valdībai, bet tai šo līdzekļu nav 

Līdz ar to projekta realizācija apstājās. 

Tagad panākta vienošanās ar L A T T E 

L E K O M . kas līdz gada beigām šo darbu 

rea l i z ēs Ā r z e m j u partneru n o d o m s ir 

paredzēts tīklu ne tikai akadēmiskās, zi

nātniskās darbības lietošanai, bet ari ko 

inerciālās darbības attīstīšanai. 

Visvairāk ci lvēku ar tīklu strādā divās 

vietas Viena vieta ir attālinātie termināli, 

kas ir pieslēgti pie lielās I B M mašīnas, un 

otra kopējās lietošanas datori, kas ātro 

das MI I vestibilā. Visiem L U studentiem 

tiek izve idotas nosacītas "pastkastītes". 

bel. cik daudzi to reāli izmanto, grūti pa

teikt. Interese ir liela, un domāju, ar laiku 

būs vēl lielāka. 

Stāstījumā ieklausījusies 

ilZE STIKANE 
1994. g. maijā 
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CEĻO ARĪ TU 

AR DIVRITENI UZ IGAUNIJU 
(Turpinājums. Sakumu lasiet M gadu 
"UA " \r. I.) 

T A R U R A J O N S iepriecinās ar nepar 

skatāmajiem Virisjerva un Pcipusu ezera 

ūtieņieni. kuru krastos dažviet slejas pāris 

metrus augstas smi lšakmens kl int is , ar 

Vo r ema neatkārtojamu drumlinu un 

ezeru ainavām, slaveno Tiraveres observa

toriju un. protams, vienu no Baltijas vecā

kajām un skaistākajām pilsētām Tartu 

Emnjogi upes stāvajos krastos 

S A K A L A S A U G S T I E N Ē nav vēroja 

mas tik izcilas ainavas, taču šeit ir daudz 

interesantu apskates objektu Sakalas aug 

stiene izveidojusies Vīlandes rajona terito

rijā un Valgas rajona Z R daļā: Stāvo upju 

ieleju krastos dabiski veidojušās 1, kā ari 

mākslīgi izveidotas visai ievērojamu izmē

ru alas. Netrūkst arī vēstures pieminekļu. 

Te apskatāmi ievērojami pilskalni, upur-

avoti un pilsdrupas. Kā Baltijas nozīmes 

vēstures un arhitektūras piemineklis mina 

mas Vīlandes ordeņa pilsdrupas stāvajos un 

gravu izrobotajos Vīlandes ezera krastos. 
Apce ļo t ar divr i teni augstāk minētās 

teritorijas nesagādās nekādas grūtības. At

liek tikai sēsties Rīgas Lugažu vai Rī

gas Ipiķu v i lc ienā, braukt l īdz gala 

punktam un. uz. priekšu! Garāks ceļš būs 

mēro jams, ja gr ibēsiet apmeklēt četras 

lielākās Monzunda arhipelāga salas. 

M U H U S A L U ar kont inentu saista 

prāmja satiksme. Tikai pusstundas brau
ciens pāri Sūrveina šaurumam radīs daudz 

jaunu iespaidu. Ceļotājam ieteicams apmek

lēt salas Z un A krastus, kuri v ie tumis 

beidzas ar dažus metrus augstu klinšu sienu, 

kas veidojusies no seno jūras bezmugur

kaulnieku ka|ķa skeletiem Labi pārskatā

mie kadiķu m e ž i " , neskaitāmi salu kupoli 

jūras tālēs ikvienā radīs pirmatnības izjūtu. 

SĀMSALU ( l ie lākā Mozunda arhipe

lāga ) ar Muhti salu savieno trīs kilometrus 

gars dambis, kas ir vienīgā šāda veida bū

ve Baltijā. Reti kur vērojama tik liela bio-

tiptt daudzveidība kā Sāmsalā u.c. arhipe 

lāga salās. Sātnsalas 7. pussalas beidzas ar 

stāvām dolomīta klinšu sienām. Augstākās 

ir Pangas klintis, kas paceļas 21 m v.j.l. 

Senos laikos uz salas atradušās neskaitā

mas vējdzirnavas, no kurām šobrīd sagla

bājušās tikai nedaudzas. Populārākā dzir

navu apskates vieta ir Anglas c i ems. Ja 

jums izdosies pabūt Sit ves ragā. tad varē

siet saskatīt Kurzemes piekrasti. Un vēl 

noteikti apmeklējiet Eiropas lielāko mete 

orīta krāteri Kāli ciemā. 

Kā iepriekšējo laiku liecinieki uz salas 

saglabājusies Valjalas baznīca vecākā 

akmens celtne Igaunijā un Valjalas pils 

kalns. l a s . lapai ka Muliu salas pi lskalns 

saistīts ar 1227. g. vēstures nolikumiem, 

par kuriem stāstīts Indriķa Livonijas luo 

nikā. Baltijas mērogā populārs tūrisma ob 

jekts ir Kuresāres bīskapa pils. kurā šobrīd 

apskatāms novadpētniecības muzejs 

H I J U M Ā S A L A veģetācijas un savda 

bīgo ainavu ziņā ir vēl eksotiskāka. Lai no 

kontinenta nokļūtu līdz salai, ar prāmi ce|ā 

nāksies pavadīt pusotru stundu. Seno ko 

raļu ritu paliekas, milzu akmeņu lauki un 

atsevišķi d ižakmeņi , kadiķiem apaugusi 

jūras piekraste, karsta kritenes. bagātiga 

dz īvnieku, it īpaši putnu valsts, vējdzir 

navas. Eiropas trešā vecākā bāka. muižas 

muižu parki, pilskalni, senas baznīcu dru 

pas. miers un neparasta pamestības izjūta 

ir pietiekami intriģējošas lietas, lai apmek

lētu otru lielāko Igaunijas salu 

I G A U N I J A S R I E T U M U P I E K R A S T E 

Piekrastes posmā no A inaž i em līdz pat 

Pērna vai ar dažiem izņēmumiem stiepjas 

s H R o u H 

t.s. Raudu pļavas — plašas niedru un mel 

dru audzes ar slīkšņām un dūņainām lagiī 

nām. tāpēc šis posms izmantojams tūris 

mani un atpūtai. Iepretim Miihu salai konti 

nentā iestiepjas Matsalu līcis, kas kopā ar 

Kasari upes deltu ir Eiropas mēroga nozinu 

ga putnu ligzdošanas un atpūtas vieta nug 

rāciju laikā. tādē| šeit izveidots Matsalu re 

zervāts. Līdzīgs līcis iekšzemē iestiepjas arī 

pie Hāpsalu pilsētas. T e apskatāmas Hansa -

lu pilsdrupas, ar kurām saistīti nostāsti par 

pils Balto dāmu. Piekrastes posms no Hāp 

salu līdz. pat Paldiskiem ir mazapdzīvots, 

tādēļ šīs vietas piemērotas klusuma un vien 

tūļības cienītājiem. 

Z I E M E Ļ U P I E K R A S T E . Kas būs ceļo

jis pa Igaunijas ziemeļu piekrasti un bijis 

citos Baltijas novados, droši varēs apgal 

vot. ka tieši šeit vērojamas vissavdabīgā 

kas mi neparastākās a inavas un visiespai

d ī g ā k i e Bal t i jas dabas ob j ek t i . P a r to 

spriediet paši. Tal l inas apkārtnē iegūlis 

v i ens no l ie lākaj iem Balt i jas d i žakme 

ņieiu Kabelikivi . kura augstums ir 7 m, 

apkārtmērs 5X m! No tā daudz, neatpa
liek arī otrs milzis Ehalkivi jūras pie 

krastē netālu no Kundas. .Šī giganta aug 

stums arī ir 7 m . bet a p k ā r t m ē r s — 

4S.5 m! Savukārt Jāņa T o m a akmeņa 

augstums (atrodas Lahēmas nacionālajā 

parkā» ir 7.S m. -Šie akmeņi neviļus atgādi 

na veselas mājas, milzu klintsbluķus. 

Ziemeļu piekraste Kohtla — Jerves un 

Sil lamē apkārtnē beidzas ar t.s. Z iemeļ 

Igaunijas glintu — stāvu klinšu kapli, kas 

vietumis sasniedz 50 m augstumu (pašu 

dolomīta klinšu augstums gan ir krietni 

mazāks). Toilas ciema tuvumā pāri šādai 

kāplei gāžas nelielas upītes ūdeņi, veidojot 

ap 20 ni augstu ūdenskritumu, kas sevišķi 

iespaidīgs pavasara palos. Šis ir Baltijas 

augstākais ūdenskritums. Kaut ari ne tik 

augsti, tomēr stipri iespaidīgāki ūdenskri 

tumi i zve ido juš ies Ta l l inas p ievārtē uz. 

K e i l a s tft in a u g s t s ) un J a g a l a s <X m 

augsts) upēm. Pirms Naivas spēkstacijas 

izve ides uz Narvas upes savlaik dārdēja 

s t ā v o k l inšu krastu i e skaut i e N a r v a s 

ūdenskritumi, kas tagad novērojami tikai 

atverot spēkstacijas slūžas. 

Tā kā Igaunijas ziemeļdaļā tuvu zemes 

virskārtai iznāk dolomīt iež i , šeit labi iz

paužas šādiem apgaba l i em raksturīgās 

karsta parādības - upes un strauti pēkšņi 

aizplūst pazemē un tikai pēc vairākiem ki 

lonietriem iznāk virspusē mutuļojošu avo-

tu veidā. Šāda pazemes upe apskatāma pie 

Kos t i ve res ciema t.s. Kos t i v e res kaista 

laukā. Te pazemes ūdeņi izveidojuši fan

tastiskas reljefa formas sēņveida dolomīta 

stabus, nelielas alas, dziļas plaisas un kai

sta piltuves. Bet par visiem šī novada brī

numiem dažās rindās tāpat nepastāstīsi. 

I . A H E M A S N A C I O N Ā L A I S P A R K S 

veidots P )7 I . g. Neskaitāmas pussalas, kas 

tālu iestiepjas Somu jūras līča ūdeņos, lī 
cieni izrobotā krastmala, milzu dižakmeņi, 

akmeņu lauki, skaistas un stāvas upju iele

jas, purvi, vecas zvejnieku mājas un ciemi 

tas viss bija par iemeslu nacionālā parka 

izveidei Parkā apskatāmi muzeji, muižas, 

pilis, akmens senkapi, liet dažviet iekārtotas 

speciālas mācību takas, kas parka apmek

lētājus iepazīstina ar apkārtnes augiem un 

raksturīgākajiem dabas kompleksiem. 

Visās augstāk minētajās vietās šovasar 

bija JURIS SMAĻĪNSKIS no biologiem 

Autora foto 
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MEKLĒ VĒSTUĻU DRAUGUS! 
DAUDZ LAIMES! 

Helsinki i„ l i t i s . . f-'-t 
E M B J A D A DE VENEZUELA 
VI1-LE.3-288 

Dear Sir. 

I have the honour to thank You tor your time anil cooperation 

(luring iii} visit in Latvia I hope that in the future we will be able 

to cont inue a more de ta i l ed conve rsa t i on on the top ics we 

discussed. 

Let me congratulate You ami the University o f Latvia for the 

75 successful years of wink 

I ava i l inyse l t ot this oppor tun i t y to renew to Y o u the 

assurances of mj highest consideration. 

Carlos Daniel Fmimnlo 

Ambassador 

T o the Honourable 

Juris Zakis 

Rector ot the University of Latvia 

Riga 

UZMANĪBU! 
Latvijas Zinātnes Padomes koordinācijas centrs organizē sešu 

nedēlu vācu valodas mācību kursus D A A D stipendijas preten
dentiem un citiem interesentiem. Kursi notiks divas reizes nedēlā 

no 12 septembra līdz 21 oktobrim Rigā, Kaļķu ielā I. Pasnie

dzējs Markus I.u\ (Ma in i a s Universitāte. Vācija ). Pieteikties 

līdz ša gada 12 septembrim Kaļķu ielā I. 322. telpā, tel. 227954 

H A N S V A N C O S T E N O B I I 

279. rue Fouquei 1 elong 

59 7<X) M A R C O EN B A R O E U L 

F R A N C E 

Dear Madam. Dear Sn. 

I 'm 17 years old. I l ive in Prance and I 've a particular interest 

for your delightful country. 

I recently wrote to the City Gove rnment o f Riga to have 

booklets about Latvia and they g a v e me on the same occasion 

your address. Thai s why I 'm wr i t ing you to ask you it" i t 's 

possible that I can have a Latvian girl or boy penfriend. 

That would be very nice from you if you can seek me a penpal 

speak English or German and have round about 17 years old. 

Would you be so kind as to fol low up my request? 

I thank sou very much in advance. 

Best regards. Hans \ amostenoblc 

C . I A C O M O S A N N A V I A B A I N S I Z Z A 19 

0 9 I 2 3 C A G L I A R I 

I T A L Y 

M A R C E L L O M U R A 

V I A M O N S E R R A T O 4 0 

09028 SESTU (CA> 
I T A L Y 

W e are T W O I T A L I A N students, both 24 years o l d . we l ive in 

Sardinia, the second biggesl Island in the Mediterrun sea. 

W e should l ike to exchange s o m e postcards with Latvian 

students. 

Can you send us ;i postcard'.' W e wi l l answer to all! 

W e speak Italian. English and Spanish. 

Thank you. and mam greetings from Italy! 

Sincerely. tiiwtmm& MarceJlo 

Grazie e ciao (Thank you and byei 

AICINĀM! 
L U Svešval(xlu fakultātes Valodu centrā, 

izmantojot Macintosh datorus. Jūs varat: 

G mācīties patstāvīgi vācu valodu ar 

programmu T h i n k & T a l k G e r m a n ; 

ļ ļ o c l l l pilnveidot savas prasmes vācu gramatikā 

entrs un leksikā ar vingrinājumu krājumiem 

Deutsche G r a m m a t i k in Frage und 

An two r t un feste Dein Deutsch, 

^mācīties patstāvīgi angļu valodu ar 

programmu L e a r n to Speak Engl ish: 

•apgūt un papildināt vārdu krājumu angļu 

valodā ar programmām Test Y o u r 

Vocabulary un Vocabu lary : 

"pi lnveidot savu leksiku angļu valodā ar vingrinājumu krājumu 

Fxerces in Engl ish: 

*studēl vācu valodā enciklopēdiju He rmes . BVVL und 

Wirtschaft .s informatik (ekonomika) ; 

'patstāvīgi apgūt integrēto programmu paketi C lar i s W o r k s . 

Meklējiet mūs Rīgā. Visvalža ielā 4a 4 0 2 . telpā. 

Mīniski R Ī G A 

Visvalža iela 4a 
i. 227N2; 

L. U. T. K. 
C E Ļ O T G R I B Ē T Ā J I I I I 

LU T ū r i s t u k l u b s k a l n i n e d ē ļ a s noga l i r ī ko e k s k u r 

s i jas pa La tv i j as . L i e t u v a s u n I gaun i j as s k a i s t ā k a j ā m 

v i e t ā m , p i e m ē r a m uz K o l k u . S ā n i s a l u va i K l a i p ē d a s 

j ū r a s m u z e j u . B r a u c a m uz d a u d z ā m E i r o p a s v a l s t i m 

u n uz N e p ā l u . I z ī r ē j a m l a i v a s , p l o s t u s , t e l t i s u . c . 

i n v e n t ā r u . T u v ā k a iri f o r m ā c i j a L U T ū r i s t u k l u b ā 

R a i ņ a bu l v . 19. 115. īs i . , va i p a tā l runi : 2 2 3 1 1 4 . 
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INFORMĀCIJA, SLUDINĀJUMI, VĒSTULES 

!!! V I I 

N E W E R A S T U D E N T S S E R V I C E S 

20231 ST A G O S T R E E T 

C A N O G A P A R K . ( A 91306. U.S.A. 

F A X . (X IX ) 772 (»324 

August I. 1994 

Dear Editor: 

Allow me to introduce our uoii profit organization. New Era 

Students Services. 

W e provide international students with: 

i A t At no cost, our off ice will send to international students 

names and addresses of Amer i can universit ies that g i v e out 

scholarships, and 

( B i Informalt (H) regard ing : Enro l lment in any univers i ty 

anywhere m the U.S.. student accommodat i ons , home stay, 

t r ave l t r anspo r t a t i on , m e e t i n g s tudents at L o s A n g e l e s 

International Airpor t , gu ided theme Park tours (D i sney land . 

Magic Mountain. Universal Studio, Knott 's Berry Faint, etc.) in 

all Los Angeles Metropolitan are. all these at low student prices. 

Internat ional students are ab le t o wr i t e to us to request 

brochures of the above, by enclosing one postal reply coupon and 

a self addressed envelope. 

Please put this letter in your editor's column and the students 

will be ver\ grateful to you. 

Thanking you for your cooperation. 

Sincerely. I H. Po, Director 

«IV 

S A Y O K O K A T A Y A M A 

112 5 103 K A S H I V A C H O . 

A S A K I — H U . J O K O H A M A — S H I . 

K A N A G A V A  KEN 

J A P A N 

Dear Sirs. 

I am really sorry for sending this letter suddenly. 

I am a student, learning about the East European countries al 

Tokai university which stands a little far from T o k y o (a capital of 

Japan). And I have an c lub act iv i ty o f learning about yours 

country. For us l ive in Japan, however, we have few informations 

about yours count ry , so w e are preven t ed f rom s tudy ing . 

Therefore, we want you to tell us what about life of the citizen, 

culture and so on. 

W e want to know more about your country. 

That is why I sent this letter to you. 1 deeply apologize to you 

for saying this troublesome wish. 

Hope to heai from you very soon. 
Very truly yours. 

Savoko Kutināmu 

C O R R E S P O N D E N C E ( A N A D A 

2695 M C W I L L I S 

ST. L A U R E N T Q U E B E C . C A N A D A 

H4R I M5 

Junes . 1994 

Donna M. Thurston 

International Highei Éducation Division 

Department of Foreign Affairs 

& International Trade 

Ottawa. Ontario 

K I A 0 G 2 

Dear Ms. Thurston: 

The enclosed notice, to be sent to Canadian missions abroad, 

was composed using similar notices that Canadian foreign offices 

send out now. Inform our officials that C O R R E S P O N D E N C E 

C A N A D A would be delighted to supply the nationals of other 

countries with the addresses of two ( 2 ) Canadians provided that 

each request is accompanied by a self addressed envelope and 2 

I.R.C.'s. Although no addresses can be sent to those individuals 

who fail to comply w ith the above conditions, whenever possible, 

their letters wil l be passed to a Canadian requesting penpals 

abroad. 

I do hope thai many of our missions abroad will refer many 

peop le to C O R R E S P O N D E N C E C A N A D A , now. and in the 

future. The vast majority of |ieople who have used the service 

have been well served 

I kx>k forward to hearing from people in every comer of the 

globe. 

Yours very truly. 

B. A. Simon 
Not ice to tie sent to Canadian embassies, high commissions, 

consulates and other foreign postings. This embassy is pleased to 

send y o u this address wh i ch wi l l permi t y o u to w r i t e to 

Canadians, as is your wish. 

Correspondence ( anada 

2695 McWi l l i s 

Montreal. Quebec 

Canada H4R 1M5 

Interested persons must furnish a short autobiographical note, 

a large self addressed enve l ope and t w o international t eph 

coupons. Letters may be written in English. French. Spanish. 

Portuguese or German 

Thank you for the interest you show in Canada. 

Cet te ambassade est heureux de vous communiquer cette 

adresse qui vous permettra de correspondre avec des canadiens, 

comme vous avez exprime le désir. 

Correspondance Canada 

2695 McWi l l i s 

Montreal. Quebec 

Canada H4R IM5 

Les personnes intéressées devraient fournir une brève note 

biographique, une enveloppe avec leur adresse et deux coupons 

réponse. Les lettres |ieuvent être écrire en anglais, en français, en 

espagnol, en portugais et en allemand. 

Merci pour l'intérêt que vous portez au Canada. 
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JUBILEJAS 

VAI VESTURE ATKĀRTOJAS? 
Šogad, svinot Latvijas l niversilates 75.gadu jubileju laikam (acu 

pašai svarīgākai jubilejas daļai svinīgajai sēdei ir ieplānots noritēt 

1.111āelajā aula. Bet nez v ai daudziem ir zināms, ka reiz. jau šai pašā 

telpā tika s\ inēti kailas viļas Latvijas augstskolas atceres svētki. 

Ielūguma skanēja Rīgas Politehnikuma dibināšanas 75.gadu 

atceres svinības 16 maijā 1930.gadā. pulkst. 17.00" un aicināti 

viesi lika uz Latvijas Universitātes jauno aulu to pašu. ko tagad 

pazīstam ar Lielās aulas nosaukumu. 

Atceres svinības atklāja profesors M.Bīmanis . uzrunu teica 

IZKLAIDES JUBILEJAS 
SAKARA 

I994.g.26.septenibn 19.00 L U Lielajā aulā aicinām uz 

koncertu. 

P ieda lās Nac i onā lās Operas un baleta teātra orķestr is un 

solisti, diriģents Aleksandrs V i ļumams, L U koris "Juventus", 

diriģents Juris Kļaviņš. 

Ielūgumi pret ziedojumiem (sakot ar I L s ) - Raiņa bulv. 19. 

l.st. 114.telpa. 10.00 I6.(K). L U fondā "Juventus", t. 229274. 

27.septembrī 20.00 Jaunajā Rīgas teātrī aicinām uz L U 

A . Rūtentāla kustību teātra izrādi "La iks . Daba. C i l vēks . " 

Ieejas kartes pret z i edo jum i em (sākot ar I L s ) fondā 

"Juventus" 

2X s ep t embr ī 20 .00 Ra iņa bu lv . 19 - a i c i n ā m uz L U 

d a r b i n i e k u un Studentu ba l l i š a m p a n i e t i s , d e j a s , j auk i 

priekšnesumi, smalkas uzkodas, v ieg la mūzika. 

Ielūgumi - (3 Ls ) fondā "Juventus". 

toreizējais L I . ickiois utotgsgts J.Auskāps. Rīgas Politehnikuma 

vēsturē ielūkojās profesors P.Nomalis un par Rīgas Politehnikuma 

vietu Latvijas tehnikas attīstībā stāstīja vecākais docents E.Ram-

skis. Svinības ai sav u uzstāšanos arī ir kuplinājis Ktaustiņa koris. 

Tagad, svinot trīs gadsimta ceturkšņu dzimšanas dienu vecā

kajai nacionālajai Latvijas augstskolai, uz brīdi atskatoties vēstu

rē, iedomāsimies arī par pirmās Latvijas augstskolas jubileju, kas 

pirms 58 gadiem tika atzīmēta zem šī paša - L U ēkas jumta. 
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